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PRIN BURDUJENII DE ASTĂZI

Se schimbă oamenii și locurile
Din cele mai vechi timpuri a fost recunoscută 

bogăția pămînturilor de lingă apa Sucevei. Pe aci 
creșteau holde bogate și vite de sol bun dar aici, 
ca și pretutindeni in restul țării, traiul omului 
muncitor era greu și neîndestulat pentru că munca 
lui se scurgea în buzunarul exploatatorilor.

Burdujenii, micul orășel din această parte a 
Moldovei, trăia, neluat în seamă, doar cu tîrgurile

în cinstea celui de al 2-lea Congres al partidului

Crește avîntul întrecerii

sale țărănești și cu viața amărîiă a celor cîteva 
zeci de muncitori de la făbricuțele alimentare.

In anii puterii noastre populare roadele pămîn- 
tului de la apa Sucevei au început să sporească 
pentru că oamenii muncesc și trăiesc azi în liber
tate fiind interesați să înmulțească avutul lor și 
al patriei. Dintr-un tîrgușor neînsemnat, Burdu
jenii a ajuns să fie cunoscut în întreaga țară ca 
un renumit centru al industriei alimentare.

Zeci și zeci de țărani muncitori 
s-au bucurat anul acesta de 
dintre cele mai îmbelșugate, 
tori din gospodării de stat, 
viști și întovărășiți, țărani 
tori din comune și raioane 
au obținut producții agricole medii 
mult ridicate față de cele realizate 
în anii trecuți. Numărul celor care 
se numără printre fruntașii recolte
lor bogate crește neîncetat.

Aceste succese se datoresc în 
primul rînd însușirii de către țăranii 
muncitori a învățăturii agrotehnice, 
care i-a ajutat să împletească dra
gostea lor de muncă și vechea lor 
experiență cu regulile noi izvorîte 
din știința înaintată.

Mijlocul principal pentru răspîn- 
direa cunoștințelor agrotehnice îl 
constituie invățămîntul agricol de 
masă. La cursurile agro-zootehnice, 
)a cercurile agricole, prin conferin
țele de la căminele culturale, mii de 
țărani muncitori, ca și muncitorii 
din gospodăriile de stat și S.M.T., 
au putința să cunoască cele mai 
bune mijloace de cultivare a plan
telor sau creștere a animalelor, să 
învețe să stăpînească mai bine 
tractorul și mașinile agricole.

Dar pentru a da rezultate bune, 
învățămîntul agricol de masă tre
buie să fie însă în așa fel organizat 
îneît să răspundă nevoilor și cerin
țelor celor de pe ogoare.

Școlarizarea în anul acesta a 
350.000 cursanți. cu 120.000 mai 
mult decît în anul trecut, pune în 
îața organelor Ministerului Agricul
turii și Silviculturii și a Ministeru
lui Culturii care răspund de acest 
lucru, sarcini importante de rezol
vat.

Cele trei forme de învățămînt 
care vor funcționa anul acesta — 
cursuri agro-zootehnice de 3 ani în 
gospodăriile colective mari, cercurile 
agricole în gospodării colective, 
S.M.T., întovărășiri, gospodării de 
stat, școli silvice și cămine cultu
rale și ciclul de conferințe agricole 
cu țăranii muncitori cu gospodării 
individuale — trebuie să-și înceapă 
activitatea la data fixată. Experien
ța anilor trecuți a arătat că întirzie- 
rile în începerea cursurilor atrag 
după ele ncrespectarea planului de 
predare a lecțiilor, precum și lecții 
predate în 
ceea ce duce la 
de cursanți, la 
zultate slabe.

In momentul 
mai mare trebuie acordată alegerii 
lectorilor. Acești oameni de a căror 
muncă atîrnă în viitor întregul suc
ces al cursurilor, trebuie aleși din
tre inginerii și tehnicienii cei mai 
bine pregătiți, dintre profesori și 
învățători cu experiență în practica 
agricolă. Direcțiile agricole re
gionale și secțiile culturale ale sfa
turilor populare sînt datoare în a- 
celași timp sa creeze toate condi
țiile pentru ca cei cărora li s-au în
credințat aceste sarcini să și le 
poată duce la îndeplinirea în bune 
condițiuni. Repartizarea lectorilor 
pe gospodării sau unități trebuie să 
se facă deci ținînd seama de locul 
unde aceștia își îndeplinesc funcția 
de bază și de posibilitățile de depla-

recolte 
Munci- 
colecti- 
munci- 
întregi

grabă, neinteresante, 
scăderea numărului 
obținerea unor re-

de față atenția cea

Academia R.
Vineri după amiază, Academia Re

publicii Populare Romîne a ținut o 
ședință solemnă închinată sărbăto
ririi academicianului Mihail Sadovea
nu cu prilejul împlinirii vîrstei de 75 
de ani.

La ședința solemnă au participat 
tovarășii: Alexandru Moghioroș, prim 
vicepreședinte al Consiliului de Mi
niștri, Simion Bughici, vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri, Constanța 
Crăciun, ministrul Culturii, acad. Ilie 
Murgulescu, ministrul Invățămîntului, 
Constantin Prisnea, prim locțiitor al 
ministrului Culturii, academicieni, 
membri corespondenți ai Academiei 
R.P.R., cercetători ai institutelor Aca
demiei R.P.R., scriitori, oameni de 
artă și cultură, oameni ai muncii, 
studenți.

In prezidiu au luat loc academicienii 
C. I. Parhon, președinte de onoare al 
Academiei R.P.R., Traian Săvulescu, 
președintele 'Academiei R.P.R., Ștefan 
Milcu, Barbu Lăzăreanu, I. S. 
Gheorghiu, Mihail Ralea, Iorgu Ior
dan, Mihai Beniuc, Zaharia Stancu.

Ședința a fost deschisă de acad, 
prof. C. I. Parhon.

„Avem astăzi în Academia Repu
blicii Populare Romîne o zi de sărbă
toare — a spus vorbitorul. Opera lui 
Mihail Sadoveanu adaugă o nouă stră
lucire tezaurului culturii noastre na
ționale și îmbogățește cultura univer
sală. Această strălucire se revarsă din 
plin asupra țării și Academiei noastre'1.

Adresîndu-se sărbătoritului, acad, 
prof. C. I. Parhon a spus: „Acade
mia Republicii Populare Romîne vă 
felicită pentru înaltul titlu de Erou al 
Muncii Socialiste, vă mulțumește cu 
căldură ipentru întreaga activitate des
fășurată pentru dezvoltarea instituției 
noastre și vă urează sănătate și via
ță îndelungate, și rodnică spre binele 
poporului nostru pe care îl iubiți atît".

poată fi

a ară- 
au fost 
au răs-

sare, pentru ca lecțiile să 
ținute cu regularitate.

Experiența anilor trecuți 
tat că acolo unde lecțiile 
rupte de realitate, unde nu
puns nevoilor producției, rezultatele 
au fost dintre cele mai slabe. Evi
tarea unor asemenea greșeli trebuie 
începută prin întocmirea unor pla
nuri tematice legate de specificul 
producției agricole în fiecare comu
nă sau unitate în parte. Existența 
unor manuale care tratează fiecare 
în parte anumite probleme ale pro
ducției agricole, permite și impune 
lectorilor alegerea temelor și lecții
lor celor mai potrivite producției a- 
gricole existente într-o 
unitate: viticultura, 
zootehnia, etc.

O condiție esențială 
vățămîntul agricol de masă să dea 
rezultate bune este predarea unor 
lecții interesante legate de practică, 
expuse pe înțelesul celor cărora li 
se adresează. Explicînd clar fiecare 
noțiune, folosindu-se în predare de 
exemple concrete, de material di
dactic corespunzător, care să de
monstreze necesitatea folosirii unei 
anumite metode de lucru sau înlă
turarea unei practici învechite și 
dăunătoare, lectorul poate menține 
treaz interesul cursanților, îi poate 
stimula să participe și ei la desfă
șurarea lecției, prin întrebări și 
răspunsuri.

Un asemenea nivel în predarea 
lecțiilor trebuie păstrat tot timpul 
anului. Colectivele care răspund în 
fiecare regiune de desfășurarea în- 
vățămîntului agrieol de masă, tre
buie deci să urmărească încă de la 
început modul de predare al lecții
lor, pentru ca lipsurile ce se ivesc 
să poată fi înlăturate la timp.

Acum în preajma începerii cursu
rilor, un loc important în munca 
sfaturilor populare în această direc
ție, trebuie să-l ocupe mobilizarea 
și înscrierea la cursuri a unui nu
măr cît mai mare de țărani munci
tori, 
Această 
rezume 
liste, cu 
Ceea ce 
portanță 
om, pentru ca fiecare să înțeleagă 
clar că înscrierea și participarea re
gulată la cursuri e în propriul lui 
interes, că toate cunoștințele ce le 
poate dobîndi, constituie un prețios 
ajutor în lupta pentru recolte cît 
mai bogate.

Dar în seama sfaturilor populare 
nu stă npmai aducerea la îndepli
nire a acestor măsuri organizato
rice. Ele trebuie să creeze în a- 
celași timp și condițiile materiale 
pentru ca desfășurarea cursurilor să 
devină o realitate. Amenajarea să
lilor de curs, încălzirea lor, difu
zarea la timp a manuaielor și re
chizitelor, procurarea unui cît mai 
bogat material didactic, sînt măsuri 
care trebuie rezolvate din timp.

Oameni ai muncii de pe ogoare ! 
Luați parte în număr cît mai mare 
la cursurile agro-zootehnice de masă! 
Participați cu regularitate și îmbo- 
gățiți-vă cunoștințele pentru ca 
munca voastră să dea rezultate din 
ce în ce mai bune 1
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comună sau 
pomicultura,

pentru ca în

colectiviști, întovărășiți, etc. 
acțiune nu trebuie să se 
însă la întocmirea unor 
oameni aleși la întîmplițre. 
prezintă într-adevăr im- 
este munca de la om la

sporesc realizările celor ce muncesc
Peste 60 milioane lei 
acumulări peste plan

In întîmpinairea celui de al II-lea Congres al partidului, 
muncitorii, tehnicienii și inginerii întreprinderilor indus
triei ușoare înscriu realizări mereu mal însemnate în lup
ta pentru obținerea de acumulări peste plan.

127 întreprinderi din industria ușoară au reușit să-și 
depășească angajamentele luate pînă la 
Peste angajament ele au pus la dispoziția 
■de 60.349.000 lei acumulări.

Un număr important de întreprinderi 
pînă la data de 7 Noiembrie volumul ,. , 
luate pînă la sfîrșitul anului. Printre acestea se numără 
fabrica de confecții „Gh. Gheorghiu-Dej" și întreprinderea 
„Tricotajul roșu" din Capitală, fabrica de sticlă din 
Turda, „Ludovic Minschi" Tg. Mureș și altele.

7 Noiembrie, 
statului suma

și-au realizat 
angajamenteloi

Sonde date producției înainte de termen
PLOEȘTI. — Brigadierul Ion Lupu de la oficiul de fo

raj al schelei Boldești, schelă fruntașă pe țară, a în
semnat în carnetul său, la rubrica „realizări", îndeplini
rea angajamentului luat în cinstea celui de al 2-lea Con
gres al P.M.R. : sonda nr. 502 a fost săpată cu 34 de 
zile înainte die termenul prevăzut. Asemenea notări au 
făcut în carnetele lor și brigadierii Constantin Tudorică, 
fon Nicorescu și Ion Junghiatu, ale căror brigăzi au 
producției cu 22—23 zile înainte de termen sondele 
117, 119 și 28.

dat
nr.

Vești de pe ogoarele patriei
• Zilele trecute un număr de 36 familii de țărani 

muncitori din comuna Suseni, raionul Costești, au for
mat o nouă întovărășire agricolă, dlndu-i numele de „Cel 
de al II-lea Congres al P.M.R.". Aceasta este a cincea 
întovărășire din regiunea Pitești care poartă acest nume.

• In ultima vreme in zece sate din regiunea Craiova 
au luat ființă noi întovărășiri agricole. Numărul întovă
rășirilor agricole constituite pină acum in întreaga re
giune se ridică la peste 800.

• In comuna Ginta, raionul Beiuș, s-a înființat o nouă 
gospodărie agricolă colectivă. Adunarea generală a co
lectiviștilor a hotărît ca tinăra lor gospodărie să poarte 
numele de „Cel de al II-lea Congres al P.M.R.".

• Oamenii muncii de pe ogoarele raionului Pașcani 
au terminat primii în regiunea Iași Insămințările de 
toamnă. In ultimul timp ei au intensificat ritmul arături
lor adinei de toamnă, executând pînă acum arături pe o 
suprafață de peste 5.000 ha., și încorporlnd sub brazdă 
aproape 500 tone gunoi de grajd.

9 Mecanizatorii de la stațiunea de mașini și tractoare 
Sînnicolau Mare, regiunea Arad, execută lucrări pe ulti
mele suprafețe din planul pe anul 1955. Lucrînd în două 
schimburi, brigada de tractoare nr. 6. condusă de Eroul 
Muncii Socialiste, Vasile Voichița, și-a depășit planul în 
campania de toamnă cu mai bine de 10 la sută, econo
misind in același timp 6.750 kg. combustibil.

9 In raioanele Făgăraș, Sibiu și Sighișoara, unde co
mitetele executive ale sfaturilor populare au sprijinit for
marea 
urmă,

grupurilor de ajutorare a 
Insămințările de toamnă au

făranilor rămași în 
fost terminate.

OAMENI
au vestit nu demult că, la 

lunii octombrie, S.M.T.-Ro- 
îndeplinit toate sarcinile pe

Ziarele 
sfîrșitul 
man și-a 
care le avea în cadrul primului plan 
cincinal. Dar duipă îndeplinirea planu
lui cincinal, mecanizatorii de la Ro
man nu s-au dedat odihnei, ci își con
tinuă activitatea cu o și mai mare în
suflețire, cu și mai multă tragere de 
inimă.

Convorbiri „urgente"...
In camera de lîngă cabinetul direc

torului se află un birou lung de brad. 
Pe birou un telefon. Alături de birou 
o fetișcană. In aceste zile, telefonul 
sună foarte des. Și de fiecare dată, 
fetișcana trebuie să deschidă puțin 
ușa, să bage grăbită capul înăuntru 
și să-l anunțe pe director cu voce gra
vă: „poftiți la aparat — convorbire 
urgentă". Care vor fi fiind acele eve
nimente care cer mereu convorbiri ur
gente? Cînd' a avut o clipă liberă, fata 
mi le-a povestit la repezeală. Brigă
zile, resfirate în toate colturile raio
nului Roman, sînt cele care cheamă... 
Intre tractoriști continuă întrecerea 
începută încă de astă primăvară'. Trac
toriștii nu știu ce-i răgazul; ei lucrează 
din plin cit îi ziulica de mare. Fie
care vrea să guste din bucuria de 
a-și vedea brigada lui fruntașă. Acest 
titlu este revendicat și de tractoriștii 
din brigada condusă de Nicolae 
Bostan și de cei din brigada lui Cons
tantin Antohi, și de mulți alții. Plnă 
acum, nu s-a ales cine va merita înal
ta cinste.

Brigăzile au terminat lucrările de 
toamnă la toate cele 23 de întovără
șiri ca și la cele șase gospodării co
lective și au început numaidecît să 
muncească în sectorul individual. 
Cum termină într-un sat sau într-un 
cătun și se mută în alt loc, briga
dierii se și grăbesc să anunțe telefonic 
centrul. Și e clar că asemenea con
vorbiri nu pot să fie decît „urgente".

S.M.T. Roman are, ca toate uni
tățile de acest fel, un anumit nu-

★ ★

In aceste

H
zile la S. 
Roman

A R N I C I
M. T.

legați demăr de oameni care nu sînt „ , 
muncile de cîmp ci-și petrec tot timpul 
în atelier. De regulă în perioadele cînd 
brigăzile sînt plecate, aceștia nu prea 
au de lucru. Dar în această toamnă, 
ei sînt ocupați, pînă peste cap. Condu
cerea stațiunii i-a sfătuit să se apuce 
să repare acele mașini de care va fi 
nevoie mai ales la vară.: polidiscurile, 
secerătorile-legători și chiar batozele. 
Și oamenii au ascultat. Pînă acum ei 
au trecut printr-un examen atent și 
minuțios, secerătorile-legători, poli
discurile și altele. Au mai rămas însă 
neverificate multe batoze. In jurul lor 
foiesc de dimineață și pînă seara me
canicii și ceilalți muncitori din atelier. 
Ciocănesc, bocănesc și în pîcla deasă 
se aud 
muncii

zgomote înfundate, zgomotele 
lor voioase.

..și pregătiri
mare a atelierului cunoaște și 

de zile mari. Vreo
Hala 

ea o însuflețire 
cîțiva oameni meșteresc ceva la pardo
seala de ciment. Intr-un colț, alt grup 
pune în ordine niște mașini.

Toate acestea nu pot să nu-ți 
atragă luarea aminte. Te interesezi și 
afli că ele constituie începutul unei 
activități importante, activitatea de re
vizuire a tractoarelor și celorlalte ma
șini agricole „de care stațiunea va 
avea nevoie pentru muncile de primă
vară. Atît directorul cit și ceilalți to
varăși din conducere dau asigurări că 
această muncă va putea să înceapă 
chiar din ziua cînd prima brigadă se 
va retrage de pe cîmp. Afirmațiile lor 
sînt întemeiate. La S.M.T.-Roman 
s-a alcătuit planul din care se 
vede ce anume se va repara și în 
ce măsură. Conducerea stațiunii s-a 
gîndit și la oameni. Pentru ei s-a a- 
menajat în vederea iernii un dormitor

P. R. l-a sărbătorit pe Mihail Sadoveanu
'Acad. Tudor Vianu a prezentat apoi 

comunicarea „Mihail Sadoveanu la 75 
de ani". Maestrul Mihail Sadoveanu— 
a spus printre altele vorbitorul — a 
dus la perfecțiune narațiunea istorică, 
reprezentarea vieții populare, evocarea 
întregii naturi romînești. A făcut a- 
ceasta cu o imensă putere poetică în 
forme de expresie pure, într-o operă 
de fecunditate fără precedent. El a 
dat un sens luptător creației sale și 
ne-a instruit prin înțelepciune și uma
nitate, creînd o galerie de înalte ti
puri omenești. Este deci drept a spu
ne că, în epoca următoare lui Emi- 
nescu și Caragiale, Mihail Sadoveanu 
a fost și continuă să fie cel mai mare 
scriitor romîn.

Luînd cuvîntul acad. Zaharia Stan- 
subliniat adînca legătură a ma- 
creator cu poporul său. „Mae- 
nostru iubit — a spus acad. Za- 
Stancu — ne este tutui or e.'.etn- 
de desăvîrșit devotament către

cu a 
rehii 
St <*'H 
haria 
piu 
cei ce muncesc, exemplu de desăvîrșit 
devotament poporului nostru. El ne 
dj nouă tuturor, exemplul unei vieți 
luminoase, închinată în întregime 
muncii și luptei dusă fără odihnă 
pentru cîștigarea fericirii și a păcii 
de către cei mulți".

In cuvîntul său, acad. prof. dr. N. 
Gh. Lupu, membru al Comitetului na
țional pentru apărarea păcii din R P.R. 
a spus între altele :

„Luptătorii pentru pace din țara

acad. Mihail 
literaturii și 

bogată, puter- 
servesc cauzei

pentru el s-auîncăpător șl călduros,
pus deoparte, în beciuri și magazii, 
mari rezerve de alimente. Peste cîtva 
timp brigăzile vor trebui să se întoar- 
că de pe cîmp. Pot s-o facă liniștite.

Iată pe scurt faptele care se petrec 
în aceste zile la S.M.T.-Roman. Sînt 
faptele unor oameni harnici, faptele 
unor mecanizatori destoinici.

ION PAVELESCU

Aspect din sală

noastră iau parte cu o nespusă bucu
rie la sărbătorirea academicianului 
Mihail Sadoveanu, fruntaș stimat și 
iubit al mișcării pentru pace din țara 
noastră, eminent militant al mișcării 
mondiale pentru pace.

Viața și activitatea 
Sadoveanu pe tărîmul 
vieții obștești, opera sa 
nică, plină de omenie,
comune a omenirii, mărețelor ei idea
luri".

Acad. prof. Traian Săvulescu a spus 
printre altele:

„Mihail Sadoveanu este un deschi
zător al drumului spre realismul so
cialist, generos și bogat în conținut 
ideologic. Ne bucurăm să constatăm 
că în afară de Mitrea Cocor, în litera
tura noastră trăiesc mulți eroi pozi
tivi, muncitori, țărani, intelectuali și 
tehnicieni progresiști.

La 75 de ani, Sadoveanu a atins 
culmea pe care nu a atins-o încă nici 
un scriitor romîn. Scriitorii, artiștii, 
oameni de știință, fac acum cerc în 
jurul lui. Pe fîșia de lumină pe care ai 
revărsat-o, scumpe coleg, — a spus în 
încheiere acad. prof. Traian Săvulescu 
— luceferi noi ai literaturii se vor 
urca, ca și dumneata, către slavă".

Tuturor le-a răspuns maestrul Mi
hail Sadoveanu.

„Țin încă odată—a spus sărbători
tul — să mulțumesc Partidului Mun
citoresc Romîn, guvernului și Acade
miei R.P.R. pentru cinstea ce mi-au 
făcut-o. pentru toate cuvintele bune și 
prietenești care mi-au fost adresate. 
Socotesc că datoria mea este să merg 
înainte, cu puterile pe care le am“.

Maestrul Mihail Sadoveanu a fost 
apoi felicitat călduros de toți cei pre- 
zenți.

de

Burdu-

,,Prodaliment“ din 
orașul Burdujeni 
este un combinat 
pentru ' prelucrarea 
cărnii ale cărui pro
duse sînt cunoscute 
atît în țară cit și 
peste hotare. In 
cinstea zilei de 7 
Noiembrie, colecti
vul întreprinderii 
a realizat însemna
te depășiri de pian 
și mari economii.

In clișeu : Mun
citorii fruntași în 
producție Ana Mar- 
tinovici și Ștefan 
Kovaly lucrînd la 
o mașină automată 
de tocat carne.

Din raionul Bur
dujeni pleacă mii 
de kilograme de 
păsări pentru a în
destula masa oa
menilor muncii de 
la orașe și din cen
trele muncitorești.

In clișeu; Tină
ra crescătoare
păsări Viorica Re- 
boșapcă de Ia în
treprinderea „Prod- 
agricola"
jeni, după cum se 
vede, e mîndră de 
rezultatele muncii 
ei.

Orașul Burdujeni se dezvoltă pe zi ce trece. La aceasta contribuie 
și casele ridicate de muncitorii ceferiști, de cei de la fabrica de 
marmeladă, de la fabrica de produse lactate și de alți muncitori, cu 
ajutorul împrumutului de stat.

In clișeu: Case noi ale ceferiștilor din cartierul gării Burdujeni.

Kltdi gig
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Foto : MIHAI POPESCU

FEMEILE, SPRIJIN PUTERNIC 
IN DEZVOLTAREA GOSPODĂRIEI NOASTRE
Gospodăria noastră co

lectivă e încă tînără. A- 
bia de trei ani, lucrăm îm
preună pe tarlale întin
se. Dar munca în acest 
timp ne-a fost spornică. 
Sîntem acum 80 de fami
lii în gospodărie iar su
prafața de teren arabil a 
ajuns la 487 ha.

Muncind cu rîvnă, lu
crînd pămtotul cu mași
nile S.M.T.-ului și căutînd 
să nu nesocotim nici o 
regulă agrotehnică, am 
ajuns ca an de an să ob
ținem recolte bogate care 
au întrecut producțiile ob
ținute de ceilalți țărani 
muncitori din 
Anul acesta de 
producția medie 
pe gospodărie a 
2000 kg. la hectar iar de 
pe unele parcele am scos 
chiar 2600 kg. la hectar. 
Aceasta în timp ce în 
restul comunei producția 
de grîu a 
1100—1200

Recoltele 
ajutat să 
să ne dezvoltăm 
daria. Astfel că 
pe lî.ngă sectorul agricol 
am început să îmbogățim

comună, 
pildă, 

de grîu 
fost de

fost doar de 
kg. la hectar, 
bogate ne-au 

ne întărim și 
gospo- 
acum,

Constantin Darie
Președintele gospodăriei „I. C. Frimu" din Făurei, 

salul Surdila Greci, raionul Filimon Sirbu

și numărul animalelor de 
producție din gospodărie. 
Cele 380 de păsări și 470 
oi ne aduc în fiecare an 
venituri frumoase.

Trebuie spus că în toa
te acțiunile, de mare preț 

. a fost ajutorul dat de co
lectiviste, de femeile din 
gospodăria noastră. De 
altfel, femeile reprezintă 
aproape jumătate 
brațele de muncă < 
tente din gospodărie, 
lesne de înțeles că dacă 
colectivistele nu ar lua 
parte la muncă alături 
de bărbați, lucrul acesta 

în

din 
exis- 
. E

ne-ar face greutăți 
toate muncile.

Trebuie să spunem pe 
față că de multe ori chiar, 
femeile din gospodăria 
noastră lasă în urmă pe 
unii bărbați. Acum de 
curînd cînd a fost nevoie 
să terminăm saivanul de 
oi, unde lucrul mergea 
tare greii, Anica Moca- 
nu și Stanca I. Spiru au 
stat de vorbă cu colecti-

vistele și a doua zi 30 de 
femei lucrînd aci, au reu
șit să termine de îndesat 
și lipit pereții saivanului 
pe o lungime de 30 me
tri, întrecînd în vrednicie 
pe bărbații care lucra
seră înainte.

Un bun exemplu de 
vrednicie și pricepere îl 
dă și colectivista Rada 
Roșculeț, îngrijitoare la 
păsări. Deși î.n vîrstă, ea 
și-a îmbogățit mereu cu
noștințele în această di
recție, astfel că în trei 
ani, datorită îngrijirilor 
ei, numărul păsărilor din 
gospodărie a crescut me
reu. Anul acesta de pil
dă, a obținut de la găi
nile îngrijite de ea cu 30 
la sută mai multe ouă 
decît se prevăzuse, lucru 
ce a adus gospodăriei un 
venit în plus de cca. 
7000 lei.

Dar femeile din gospo
dăria noastră sînt un bun 
exemplu nu numai în 
muncile din gospodărie,

dar și în ceea ce priveș
te atragerea de noj 
membri în mijlocul nostru. 
Eudora Andrei care e și 
în consiliul de conducere 
al gospodăriei, împreună 
cu alte colectiviste stă 
mult de vorbă cu cele
lalte femei din sat și le 
arată prin rezultatele ce 
le-au obținut ele în gos
podărie, ce înseamnă via
ta noastră. Și nu le e 
greu să convingă oame
nii cînd multe colectivis
te se pot mîndri cu lu
crurile noi din casă, cu 
îmbrăcăminte bună, cu 
locuințe noi, cînd Dumi
tra Micu le vorbește des
pre ceea ce a primit a-i 
nul acesta : 7 kg. de grîu 
la zi muncă revenindu-î 
la avansul de 40 la su-i 
tă, 1520 kg. de grîu, în 
afară de însemnate can
tități de mazăre, orz, 
brinză.

De aceea, noi prețuim 
cu toții munca colectivis
telor din gospodăria noa
stră. Cu asemenea tova-> 
rășe de nădejde sîntem 
siguri că vom face să se 
ducă tot mai mult vestea 
despre gospodăria noas
tră.

In U. R. S. S. a început construirea celei mai mari hidrocentrale din lume
In apropiere de vechiul sat siberian 

Bratsk se desfășoară ample lucrări pre
gătitoare in vederea construcției celei 
de a doua hidrocentrale de pe rîul 
Angara, hidrocentrala de la Bratsk. Un 
numeros detașament de constructori și 
specialiști care au lucrat la construc
ția hidrocentralei de pe Kama, a celei 
de ia Kahovka și de pe alte șantiere 
ati venit să lucreze la această nouă 
și măreață construcție. In regiunea 
construcției, apele rîului Angara cad 
de la o înălțime de 93 de metri. Prin 
folosirea acestei căderi de apă se va

putea obține o uriașă cantitate de ener
gie electrică ieftină pentru industria și 
șantierele din Siberia.

Hidrocentrala de la Bratsk va fi nu 
numai una dintre marile construcții ale 
celui de al șaselea cincinal dar și cea 
mai mare hidrocentrală din lume. Po
trivit unor calcule preliminare ea va 
produce o cantitate de energie elec
trică cu mult mai mare decit hidrocen
tralele de la Kuibîșev și Stalingrad. 
După terminarea barajului hidrocentra
lei de la Bratsk, se va forma un 
imens bazin care va fi cel mai mare | 20.000 m.c. de beton în 24 de ore.

lac de acumulare artificial din lumea 
întreagă. Lacul de acumulare al hidro
centralei va ocupa o suprafață de 
133 000 de hectare. Pentru a pregăti 
umplerea lacului este necesar să se 
defrișeze 38.000.000 de m.c. de pădure.

In regiunea șantierului au și apărut 
primele așezări. Este pe terminate 
construirea unei întreprinderi de prefa
bricate din beton armat; în curînd va 
începe construirea unei mari uzine de 
beton cu o capacitate de producție de
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Noi construcții 
\ și amenajări în Capitală | 
A In prezent, arhitecții Direcției \ 
X Arhitecturii și sistematizării a sfa- \ 
a tului popular al Capitalei, precum \ 
X șf ai Institutului Proiect-Bucureșțt X 
X elaborează proiectele unor noi con- x 
X strucfii șl amenajări care vor con- X 
X tribui la înfrumusețarea unor bule- x 
x varde centrale și a unor cartiere \ 
X mărginașe.
X Astfel vor fi construite clădiri X 
x cu multe etaje pe b-dul 6 Mar-\ 
X tie — unde se află astăzi gră- X 
x dina Progresul, pe b-dul Nico- X 
x lae Bălcescu — pe locul fostului X 
z bloc Carlton, pe b-dul Generai Ma- \ 
a gheru — lingă Ministerul Ener- x 
X giei Electrice și Industriei Elec- x 
X irolehnice, pe b-dul 1848 — în fafa \ 
x Spitalului Colfea, pe b-dul Ilie a 
X Pintilie — calf cu str. Brazi.iei, pe a 
x Calea Victoriei — între Galeriile a 
X Cre.ulescu și magazinul Tehncme- a 
X tal și pe b-dul Bălcescu, in țața X 
a fundației Dalles. Noile clădiri, care x 
a vor da un aspect unitar magistra- X 
X lelor orașului, vor avea circa 350 X 
a apartamente de locuit, precum și X 
x numeroase map azine, etc. X
X Totodată, au fost elaborate pro- \ 
a iestele unor ansambluri de clădiri X 
X de locuit cu mai multe etaje care n 
X se vor ridica pe b-dul Muncii in A 
a fața stadionului ,,23 August", pe A 
X șoseaua Giurgiului în locul denu- Q 

mit „Farodo", precum și un mare Â 
k ansamblu de locuințe lingă lacul zj 
£ Floreasca. Aceste construcții vor a- X 
1 vea aproximativ 2000 de apar ta- X 
k mente, fiind dotate cu magazine, A 
k săli de spectacole, precum și școli A 
k elementare, cămine și creșe. A
i Actualmente se studiază comple- q 
, tarea pieței Casei Centrale a Ar- A 
, matei, prin construirea unei clădiri A 
i cu multe etaje pe terenul fostei li- 
k brării Cartea Rominească distrusă A 
. In timpul războiului, decorarea A 
k pieții Republicii cu elemente sculp- A 
. turale, și realizarea unor construcții 
£ noi cu multe etaje, precum și a /> 
kpî.ju Un.versității, unde se va/) 
L completa clădirea Universității_ dis- A 
( trusă parțial de război, și clădirea () 
. ,,Trocaderou. A
k Totodată s-au întocmit proiectele A 
, unor noi parcuri de cultură și o- A 
■. dihnă, a căror amenajare va înce- A 
! pe în curind. Astfel, Lingă lacui A 
, Fundeni va fi amenajată o grădină A 
, zoologică, care va face parte din- A 
, tr-o zonă plantată avînd o supra- A 
față de aproximativ 100 ha,; între A 

, b-dul Ghencea și șoseaua Alexan- A 
j dria se va amenaja complexul cui- A 
( tural sportiv Tudor Vladimirescu, A 
tiar in fosta groapă „Valea Plin-A 
> gerii“ de la Bella va fi amenajat A 
) un mare parc. (Agerpres) A

Să folosim pe deplin posibilitățile locale, 
să stimulăm inițiativa obștească!

Scurt itinerar gălățean
Avionul s-a înclinat brusc pe o 

aripă, ca o uriașă pasăre argintie. 
Jos, în fața micului geam, suspendat 
ca o lentilă miraculoasă 
se desfășoară panorama 
portului dunărean. Mai 
clipe și roțile avionului 
din voiajul lor aerian, pe aerodrom, 
200 de metri..., 150 de metri... încet 
încet, se apropie contururile orașului 
iar siluetele clădirilor masive, apar, 
îndrăznețe în bătaia razelor blînde de 
toamnă ale soarelui. Ici și colo se 
văd, distincte, schelele noilor con
strucții, pe profilul armonios al carie
relor. Peisajul gălățean îți apare de 
aici, de la fereastra avionului, în pli
nătatea marilor prefaceri.

Peisajul gălățean îl schimbă mereu 
pe aceste 

— pe drept 
entuziasm 

preocupare

în atmosferă, 
ondulată a 

cîteva 
poposi

avem 
vor

un 
tei 
ani, pînă în anul 1938, în Galați s-au 
pavat circa 60.000 m2". Ce reprezintă 
asta? Un procent infim față de marile 
nevoi ale orașului. Apoi — urmînd 
istoria mai apropiată — Galațiul a 
trăit trista dar eroica epopee a orașu
lui în flăcări, in retragerea lor preci
pitată, fasciștii au incendiat o buna 
parte din oraș, transformînd într-un 
imens rug aprins pașnicul port dună
rean.

document păstrat în arhivele fos- 
primării: ...„In decurs de zeci de

fasciștii au incendiat o buna

...la Galatiul de astăzi
I

fotbal 
mult 

Acum 
și sta- 

ism.

însă oamenii care trăiesc 
meleaguri. Se poate vorbi 
cuvînt — de un adevărat 
edilitar, de o stăruitoare 
a edililor orașului pentru înfrumuse
țarea lui. Să încercăm, într-o fugară 
însemnare, să împărtășim cîteva 
aspecte din această muncă plină de 
abnegație ce se desfășoară aici. Dar 
pînă atunci, să ne reamintim anumite 
lucruri...

De la orașul în flăcări...
Mărturii sînt multe despre trecutul 

Galațiului. O sumară incursiune în 
istorie definește ceea ce era orașul a- 
cesta în vechime. Firmanele turcești, 
îngălbenite de vreme, denumeau în
jositor Galațiul : „Hambarul sultanu
lui". De aici, plecau corăbiile oto
mane, adunînd zăhărele din această 
vestită raia, purtînd pe drumul ape
lor, în pîntecul lor, grînarul Bărăga
nului și celelalte multe și felurite 
bogății. Pe apele Dunării, în dreptul 
portului cu casele nefiresc de îngră
mădite, se scurgeau vasele cu stea
guri panameze, germane, portugheze 
și englezești, ducînd din acest „ham
bar al capitalismului" bogățiile țării. 
Evidentă mărturie a contrastului edi
litar al orașului, stăteau casele coșco
vite din apropierea portului, unde 
locuiau în neagră lipsă hamalii 
muncitorii. Iar dimineața, cînd 
neau osteniți și lihniți în port, îi 
tîmpinau anunțurile sceptice ale agen
ției engleze de vapoare „Watșon- 
Jouell" : ....Astăzi hamalii primesc cu
un leu mai puțin"... Despre grija 
pentru urbanistica orașului, nici po
meneală. Am avut prilejul să citesc

Și 
ve- 
în-

Urmele războiului se văd și astăzi. 
Dar pe locurile unde călăii hitleriști 
își puseseră funebra apostilă de 
„minat", s-au reconstruit astăzi car
tiere întregi, s-au înălțat case noi în 
anii puterii populare. Pe drept 
cuvînt, orașul este acum greu de 
recunoscut. Cei mai buni gospodari 
ai orașului, deputății sfatului popular, 
au muncit cu tragere de inimă pentru 
a ridica pe urme!e fostelor ruine, 
orașul înfloritor de astăzi. Planul de 
sistematizare a orașului a inceput să 
devie o realitate vie iar colectivele 
d« ingineri, tehnicieni și muncitori se 
străduiesc să-l îmbogățească neconte
nit cu noi inițiative menite să accele
reze ritmul reconstrucției. Am avut 
prilejul să stau de vorbă, pe un fost 
maidan, transformat astăzi într-un 
mare șantier, cu inginerul Mircea 
Blumer. Admiram împreună siluetele 
elegante ale noilor blocuri muncito
rești. Inginerul își privea opera ca un 
artist chemat să modeleze, pe locurile 
acelea pline odinioară de bălării, 
ceva trainic, ceva durabil. Fără să 
reedităm legenda meșterului Manole, 
am simțit însă că oamenii care lucrau 
pe acest șantier, au pus o mare parte 
din sufletul lor la temelia viitorului 
cartier muncitoresc. „Uite — mi-au 
spus — aici la geamuri vor fi glastre 
cu flori iar pe sub portaluri, vor tre
ce veseli, cu servietele sub braț 
viitorii pionieri..." Nu am zărit nimic 
din toate acestea, dar am văzut îm
preună cu inginerul Mircea Blumer, 
imaginarul, dar în curind realul con
tur al 
vizitat 
muncă

viitorului cartier. Apoi, 
stadionul sportiv făcut 
voluntară din resurse

I

am 
prin 

locale.

NOI AȘEZĂMINTE CULTURALE

In satele Dobrogei, ca în întreaga țară, în anii puterii populare, s-au 
construit numeroase cămine culturale a căror activitate bogată contri
buie la desăvîrșirea revoluției culturale la sate.

In clișeu : Căminul cultural din comuna Ghindărești, raionul Hîrșova, 
regiunea Constanța. Foto : AGERPRES

Gălățenii sînt mari amatori de 
și obișnuiesc să-și susțină cu 
temperament echipa favorită, 
ași un motiv în plus, să-și laude și i 
dionul : are o pistă pentru atleti 
Cele 16.500 de ore de muncă volun
tară prestate de cetățeni nu sînt 
numai o expresie a entuziasmului 
sportiv, ci — în același timp o măr
turie convingătoare a grijii locuitori
lor pentru orașul acesta unde mun
cesc și trăiesc. O altă realizare edili
tară a sfatului popular orășenesc este 
noua baie comunală care va fi în 
curind terminată. Un calcul arată că, 
pe oră, aci pot face baie 140 de cetă
țeni. Multe au putut fi înfăptuite la 
Galați prin folosirea cu pricepere a 
resurselor locale, prin antrenarea 
cetățenilor în acțiunile obștești. îm
preună cu tov. Constantin Jarca, 
secretarul sfatului popular orășenesc 
am vizitat cîteva comitete de cetățeni 
deosebit de active. Am aflat însă cu 
acest prilej că sînt și deputați inactivi 
ca Marin Voican, Nicolae Dontu, 
Frederic Lasco și alții. Am aflat cu 
acest prilej că nici sfatul popular oră
șenesc nu depune toată stăruința 
pentru a atrage cit mai mulți cetă
țeni în acțiunile întreprinse.

65+0 nu fac nici odată 165
Nu e vorba aici de o complicată 

problemă de algebră. Cel mult poate 
fi vorba de o... eroare aritmetică pe care 
o săvîrșește sfatul popular orășenesc. 
Sau mai bine zis — respectînd limba
jul de mai sus — de o necunoscută 
formată dip ...100 de comitete de 
stradă inactive. De fapt, pe hîrtto la 
sfatul popular există 165 de comitete 
de stradă iar în realitate nu activează 
decît 65. Vina îi aparține sfatului 
popular orășenesc (președinte Nicolae 
Nicola) care nu s-a preocupat pînă în 
prezent să le activizeze, să mobilizeze 
deputății în acțiunile pentru înfrumu
sețarea orașului. Organele locale ale 
puterii de stat nu au avut o activitate 
susținută 
delegatelor 
podărești.

Acestea 
presii dintr-un fugar itinerar gălățean.

D. TABACU

nici în privința atragerii 
de femei în acțiunile gos-

ar fi pe scurt cîteva im-

„Resurse locale” care lipsesc
Serbești este un sat din regiunea i pe rînd de Eugen Ținta și învățătorul 

Bacău cu oameni gospodari, cultiva- Ș Radu Georgică pot fi mîndri de „reali
zările" obținute. In prezent există 
tabla, țigla, 40.000 cărămizi în pers
pectiva de a se muia la prima ploaie 
și vreo 242 lei în cont Ia bancă.

Ultima „inițiativă" luată de comite
tul executiv, este să propună unei 
viitoare adunări populare vînzarea pe 
un preț de nimic a cărămizii existente 
și cumpărare alteia mai bune în can
titate de cîteva ori mai mică.

Sătenii ar fi lucrat bucuroși la con
fecționarea cărămizilor din resurse 
locale, dacă ar fi fost antrenați. In 
comună există și pietriș pentru beton 
(se putea cumpăra și ciment) iar 
sătenii ar fi dat cu multă bucurie o 
mină de ajutor. Totuși școala 
fost construită, pentru că 
resurse locale". Aici trebuie să 
parțiali de acord cu Niculae 
cu Radu Georgică și cu alți risipi
tori ai bunului obștesc. Cititorii vor 
fi și ei de acord cu noi că- în comuna 
Serbești lipsesc resurse locale ca 
spiritul gospodăresc și grija față de 
avutul obștesc. Asemenea posibilități 
se pot găsi însă pe plan raional și n-ar 
fi rău dacă comitetul executiv al sfa
tului popular raional ar lua măsurile 
cuvenite 
tragerea 
vinovați.

tori de sfeclă de zahăr aproape neîntre- 
cuți în comunele din jur. Aspectul co
munei nu oglindește însă spiritul de 
gospodar al fiecărui sătean luat în 
parte. Aici la Serbești, școaia nu-și 
are sediul ei propriu ci funcționează 
cîteva clase într-o clădire din sat, altele 
într-o sală la sfatul popular. Căminul 
cultural nu-și are nici el sediul său 
propriu ci funcționează la... școală.

Găsind cu cale că posibilități exis
tă, au hotărît în adunarea populară 
din 1952 “ Ț ’
lă și au pornit la transformarea 
posibilității în realitate, 
în acel an 15.040 lei și ar fi strîns 
25.500, — întreaga sumă votată în a- 
d un area populară — dacă ar fi e- 
xistat mai multă preocupare. Chiar 
în același an s-au cumpărat 7.300 
bucăți țiglă, 400 kg. tablă, 76. m.c. 
lemne de foc pentru arderea celor 
58.000 cărămizi, la confecționarea că. 
rora s-au cheltuit 5000 lei.

După „succesele" obținute în 1952, 
în 1953 treburile au mers mai încet.

In schimb, s-au făcut progrese în 
cheltuirea banilor. Cele 78.000 cără
mizi s-au „ars" în așa fel că în contact 
cu apa se transformă imediat în noroi, 
s.au mai cheltuit ceva bani cu mîna 
de lucru și s-au mai cumpărat niște 
lemne pe care nimeni nu le-a văzut. 
Comitetul executiv (secretar Niculae I 
Tîmpu) și comitetul de cetățeni condus •

să construiască o școa-

Au strîns

n-a 
„lipsesc 

fim 
Tîmpu,

în acest sens fără a 
la răspundere a

I. BECHERU
Corespondentul „Romlniei 

în regiunea Bacău

neglija 
celor

libere'

Cabanele 
se pregătesc

NOUTĂȚI
TURISTICE

Pentru ©ei ce în
drăgesc munții, iar
na e prilej de bu
curie. Și o aș
teaptă cu nerăb
dare.

Direcția de turism și excursii de pe 
lîngă Consiliul Central al Sindicate
lor a inițiat — în vederea iernii — o 
serie de lucrări, menite să asigure 
condiții cît mai bune amatorilor de 
excursii. La Borșa, frumoasa stațiune 
de munte, direcția de turism și excursii 
a preluat de curînd un mare hotel, 
pe care-1 amenajează pentru excursio
niști. La Padina și Cioplea se recon
struiesc cabane spațioase, se verifică 
jaloanele urcușurilor, se fac aprovizio
nări cu alimente pentru timpul ier
nii. Lucrări de acest fel se efectuea
ză și în alte localități turistice din 
țară, ca Bușteni, Sinaia, Lacul Roșu, 
etc.

Excursii 
în circuit

Pînă acum cîtva

Poate că nu știu 
mulți cită bucu
rie prilejuiește 
un bilet circular. 
Și nici ce este un, 
asemenea bileti 
timp, erau nu

mai bilete pentru excursii pe distan
țele București-Predeal, Biucurești-Buș- 
teni, București-Sinaia sau pentru 
excursii din București în alte lo
calități. De multe ori, iubitorii 
de excursii s-au gînidit cum ar 
putea să-și prelungească excursia 
lor. Să plece pe ruta București-Orașul 
Stalin și să se întoarcă pe Valea Ol
tului. Să plece pe la Vatra Dornei, de 
aici să treacă peste viaductele de la 
Salva-Vișeu și să se întoarcă prin 
Ardeal.

Aceste dorinți le vor fi împlinite. Bi
rourile de voiaj C.F.R. — cu concursul 
birourilor de turism — emit acum 
bilete pe distanțe de 1000 — 1500 km. 
Un asemenea bilet are indicate repere 
turistice — localități — unde se poate 
întrerupe călătoria în scopul vizitării 
anumitor locuri pitorești; biletul costă 
cu 30-40 la sută mai puțin decît ta
riful obișnuit pe calea ferată. O călă
torie poate fi întreruptă de 12 ori.

Pînă acum, la biroul de turism și 
excursii din Capitală, ca și la birourile 
similare din țară, s-au prezentat mulți 
amatori de excursii pe circuit.

La Borșa se a- 
menajează una 
din cele mai mari 
pîrtii de schi din 
țară. De asemenea 
pe Cioplea și 

în alte centre turistice pîrtiile se ve
rifică, se prelungesc.

Surpriza cea mai plăcută va fi 
însă minunata pîrtie de la Păltiniș. In 
serile de Iarnă cînd gerul va face să 
sclipească brazii încărcați de omăt, 
sau cînd va ninge liniștit, amatorii de 
schi vor luneca pe frumoasa pîrtie lu
minată din belșug de nenumărate 
becuri multicolore. Electrificarea pîrti- 
ei de la Păltiniș a fost făcută prin 
muncă voluntară de sportivii asociații
lor din Sibiu.

------- Cărți noi--------  
pentru copii

V. EFTIMIU - Basme
D. STANCESCU — Basme (culese 

din gura poporului)
JULES VERNE —Copiii căpitanu

lui Grant
N. GHERNET — Surioara

Pîrtie
electrificată

LA .CASA COPILULUI- DIN TIMIȘOARA

Copiii cjjn Timișoara, după ce ies de la cursurile școlare, desfă
șoară o bogată activitate extrașcolară la „Casa copilului". Ei se adună 
in saila de sport, citesc cărți la bibliotecă, repetă felurite cîntece. Dd 
curind „Casa copilului" a primit în dar din partea Ministerului In- 
vățămîntului un număr de instrumente cu coarde, în scopul formării 
unei orchestre.

In clișeu: Micii muzicieni în cursul unei repetiții.
Foto: AGERPRES
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N O T E
Carte de vizită"

Chiar în centrul orașului Petro
șani, pe strada principală, cetățea
nul venit pentru prima oară în a- 
cest oraș poate vedea o clădire 
cu un aspect jalnic. Tencuiala e că
zută, iar în curtea interioară, bă
lăriile au crescut in voie, trăind 
în bună armonie cu mormane de 
moloz lăsate acolo de cine știe 
cînd.

Nu mică este surprinderea călă
torului cînd citește deasupra aces
tei clădiri, pe o firmă a cărei „cu
rățenie" nu dezminte cadrul gene
ral, că se află în fața sfatului popu
lar al orașului.

Este știut că in mai toate orașele 
țării clădirile sfaturilor populare 
fac parte dintre cele mai curate și 
mai îngrijite edificii. Petroșanii fac 
excepție de la această regulă.

Nu există nicj o scuză care să 
motiveze această stare de lucruri. 
Aici nu e vorba de investiții cos
tisitoare, ci doar de o mină gospo
dărească.

Starea deplorabilă în care este 
ținută clădirea sfatului popular 
constituie o tristă carte de vizită 
pentru spiritul gospodăresc al 
miletului executiv respectiv.

Creditori fără voie

co-

La Timișoara dăinuie de mai 
multă vreme o problemă, aparent 
măruntă, care a început să preo
cupe pe cetățeni.

Considerînd lipsa de monedă mă
runtă un fapt ce nu merită să fie 
băgat in seamă, conducerile orga
nizațiilor comerciale nu s-au inte
resat de rezolvarea lui. Aceasta 
a făcut să apară și .^casieri ino
vatori". La bufetul lacto-vegetari- 
an, casierița oferă In locul restu
lui de bani cuvenit consumatorilor, 
bomboane; la unitatea nr 2 „Li
brăria Noastră", clienții primesc 
in locul restului, plicuri. Situația 
este desigur neplăcută și devine 
Costisitoare. Totuși ea putea fi so
luționată de multă vreme dacă se 
ținea seama că Banca de Stat a 
R.P.R., filiala Timișoara, poate a- 
proviziona zilnic organizațiile co
merciale cu suficientă monedă mă
runtă.

Problema trebuie să intre însă în * 
preocupările secției comerciale a * 
sfatului popular al orașului Timi- * 
șoara, pentru ca ea să fie soluțio- î 
nată. *•

Sfaturi- . . •

Ziarul nostru a publicai sezisa- > 
rea cititorului V. Iliescu din Capi- • 
tală care arăta unele lipsuri de la • 
depozitul „Combustibilul" nr. 52. j 
Deși nume-oși cetățeni achită tem- ; 
nele cumpărate la acest depozit la i 
orele 7 dimineața prima căruță ; 
pleacă abea la orele 10. j

Direcția /. C. S. Combustibilul j 
București a răspuns redacției că ce- i 
tățenii „trebuie să aibă răbdare11 i 
atunci cînd își cumpără lemne, i 
Firește nu ne-am putut declara de ; 
acord cu acest sfat care nesocoteș- • 
te timpul de care dispune cetățea- • 
nul. De aceea ne-am adresat din • 
nou întreprinderii, cerind ca pro- • 
blema să fie luată în serios. Intre- • 
prinderea s-a conformat, dar nu î 
a tratat cu seriozitate problema ri- : 
dicată, ci a folosit un nou pretext : 
de auto-apărare. In răspunsul rău : 
arată că cele semnalate de citito' ■ 
și publicate în ziar trebuie întărite • 
prin martori, singurii în măsură să • 
convingă conducerea întreprinderii 
de exactitatea faptelor arătate, deș • 
cea mai bună mărturie este însăși ; 
recunoașterea situației de I.C.S. • 
Combustibilul. Cu alte cuvinte, se * 
recomandă din nou răbdare, dar * 
sub o altă formă.

Crede I.C.S. Combustibilul Bucu- ? 
rești că se poate mulțumi cetățea- > 
nul cu recomandarea de a avea • 
răbdare ? Constituie aceasta o mă- î 
sură concretă care să asigure o : 
mai bună distribuire a lemnelor de i 
foc ? Desigur că nu I •

Răspunsurile I.C.S. Combustibi- ■ 
Iul demonstrează lipsa de preocu- • 
pare a conducerii acestei întreprin- ; 
deri, pentru o cît mai bună și ope- j 
rativă deservire a cetățenilor.

Este timpul să se renunțe la a- l 
semenea sfaturi, (poate și la servi- • 
ciile celor care le dau) și să se * 
treacă la măsuri efective, abando- • 
nlndu-se vorbăria goală ori căuta- i 
rea de nod in papură. ț

•
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- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - DIN VIAȚA nouă a patriei --------------------
După trei decenii în orașul copilăriei

Acum trei decenii, romanul „Ce-i 
de făcut ?" al lui Cernîșevski 
era cartea de căpătîi pentru 

mulți tineri din Fălticeni, ca și pen
tru atîția alții din țara noastră. Pe 
strada Mare, la Băncuța, pe drumul 
Rădășenilor sau în grădina publică, 
discuțiile în jurul eroilor lui Cernîșe
vski se prelungeau cu mult după anun
țarea miezului nopții din turla biseri
cii „Adormirea".

La visurile din „Ce-i de făcut ?“ al 
lui Cernîșevski s-au adăugat apoi 
„Mama" lui Gorki, „Germinai" al lui 
Zola. Unii vroiau să devie ca Pavel, 
alții ca Andrei. Cu toții însă vroiau 
să poarte flamuri roșii în mînă, să le 
vadă cel puțin purtate de alții pe stră
zile liniștite ale orașului, doreau să 
vadă ridieîndu-se fabrici cu coșuri înal
te, să audă duduit de motoare, zum
zet de mașini, să vadă în preajmă oa
meni cu fețe bronzate, îmbrăcați în ha
late și bluze albastre...

Zilele de glorioasă 
amintire

parte din primele visuri le-au 
trăit aevea în toamna anului 
1917.

Dintre „visătorii" de altădată am 
regăsit la fabrica de mobilă populară 
„I. C. Frimu" pe maistrul Franț Noi- 
verth, azi cu părul nins. El povesteș
te cu glas molcom tovarășilor săi de 
astăzi Ion Gabor, Constantin Anicu- 
ța, Nicolae German și altora mai ti
neri, cum au trecut prin oraș în glo
riosul an 1917 ostașii ruși cu steaguri 
roșii, cîntînd imnuri revoluționare și 
îndreptîndu-se voioși spre patria eli
berată de sub țarism.

In casele Iorgandopol se afla un 
spital rusesc. In vremea prînzului, 
soldații ruși chemau copii din curte 
și ie dădeau cîte o gamelă cu cașă 
cu care prichindeii deabia se cărau 
pină acasă. In acele’zile, cînd foa
mea și exantematicul erau stăpîni în 
casa moldoveanului sărac, cașa, zahă
rul și plinea soldaților ruși constituiau 
un ajutor frățesc la vreme de urgie. 

Nu odată grupuri de copii desculți pri
veau mirați cum ostașii ruși, îmbrăcați 
în scurte și șepci de piele, cu cocar
de^ roșii în piept, erau ovaționați, îm
brățișați cu entuziasm nestăvilit. Iar 
la spital, pe-nserat, cîte-un medic rus 
explica celor mai răsăriți dintre băieți, 
cînd pe rusește, cînd pe romineșie, sen
sul Marii Revoluții Socialiste.

Sub influența Marii Revoluții So
cialiste din Ociombrie, mișcarea mun
citorească din Romînia a luat un mare 
avînt, cuprinzind și orașul Fălticeni. 
In casele Iorgandopol s-a întemeiat un 
sindicat mixt și nu odată s-a arborat 
steagul roșu, deși comisarul Gheor
ghiu zbiera din stradă că va împușca 
pe toți bolșevicii și ordona agentului 
Aleimolă să rupă steagul răzvrătirii.

își amintesc cei cu tîmplele ninse, de 
1 Mai 1923, cînd împotriva ordinelor 
drastice ale stăpînilor de a veni la lu
cru, muncitorii de la ,,Fabrifag“, lu
crătorii de la tipografiile „Zeidman" 
și „Bendit", cîțiva lucrători brutari și 
funcționari comerciali și patru studenți 
au mers în grup spre pădurea Baia 
unde, într-o frumoasă poiană s-au ci
tit fragmente din „Mama" lui Gorki, 
iar „o fată înaltă și palidă" din Bucu
rești a cîntat cu o voce de privighe
toare „înainte popor", „Cei căzuți în 
luptă", „Internaționala".

Tinerii^ visători de atunci au avut fe
ricirea să vadă stindarde roșii pe stră
zile orașului purtate de puternicile 
mîini ale luptătorilor ruși în Revolu
ția din Octombrie. Coșuri de fabrică 
însă, hale luminoase cu mașini mo
derne sute și mii de muncitori indus
triali n-au putut vedea decît atunci 
cînd frații purtătorilor de flamuri roșii 
din 1917, eroicii ostași sovietici, au 
eliberat și țara noastră de sub fascism.

In Fălticeni se 
construiește o viață nouă 

Cînd trenul cotește pe la Șoldă- 
nești și apar în stînga, așezaie 
ca într-o expoziție, stivele de 

seînduri, calde încă de mîngîierea stră. 
lucitoarelor cuțite ale gaterelor, enw. 

ția devine mai intensă. Iți apare noul, 
ceea ce altădată era un vis pentru 
mănunchiul de tineri socialiști din lo
calitate : coșuri de fabrică, hale mari 
din cărămidă roșie, motoare care du
duie. Prin urmare, aici, în acest oraș 
vechi, care părea altădată fixat în ne
mișcare pentru eternitate, au loc tran
sformări, se cons.ruiește și se munce
ște într-un chip nou ; se schimDă oa
menii. Pentru un moment te cuprinde 
un sentiment nostalgic : te afli în o- 
rașul copilăriei, unde s-a ipăstrat tot 
ce ți-a fost drag, ca fotografiile din
tr-un album vechi, ca șuvița de păr 
într-o carte, casa în care ai trăit cu 
părinții, colțul pitoresc ,,Băncuța", un
de ai cunoscut primul fior al unei 
dragoste puternice. Cînd ridici însă, 
privirea spre geamurile mici ale că
măruței de la etai din casele Iorgan
dopol, unde s-a stins în puterea vîrs- 
tei un părinte care nu s-a putut bucu
ra de medicina de azi, cînd vezi pe
reții, deși proaspăt văruiți, cum își a- 
rată de sub tencuială vinele groase, 
sclerozate, gîndul ți se îndreaiptă. re
cunoscător spre viața nouă care intră 
în Fălticeni odată cu combinatele, cu 
fabricile care încing ca un brîu de 
peisaj industrial vechiul tîrg al boie
rului Foltea.

Casele acestea, cu amintirile lor 
triste, vor fi înlocuite, în curînd, cu 
alte clădiri, luminoase, moderne. In
dustria socialistă care înaintează ca o 
armată biruitoare, purtătoare de stin
darde progresiste, va transforma și 
vechiul oraș.

Gîndurile oamenilor muncii, ale tu
turor nevoiașilor și săracilor din oraș, 
ca și din satele împrejmuitoare sînt 
îndreptate, ca spre un far luminos, 
spre răsărit, de unde crește și se întin
de pe aceste vechi și patriarhale pla
iuri moldovene, industria modernă, 
industria socialistă. La Combinatul 
Forestier, unde 95 la sută din proce
sul de producție este mecanizat, lu
crează sute și sute de oameni ai mun
cii, în marea lor majoritate proveniți 
din satele raionului. In trecut, buște
nii erau aduși cu carul cu boi în con

diții grele, încărcați și descărcați cu 
umerii. înverșunată luptă s-a dus pe 
vremuri pentru un regim de muncă 
mai omenesc. Acum, buștenii vin sin
guri din rampă ca niște uriașe anima
le preistorice.

In hala unde se lucrează butoaie nu 
se putea respira de atîta praf; aici s-a 
instalat un exhaustor pentru aspirarea 
prafului. Nu se putea concepe o ast
fel de grijă pentru oamenii muncii din 
partea locului cînd exploatările fores
tiere erau pe mîna capitaliștilor. Dacă 
cineva ar fi pomenit de necesitatea 
construirii unor case pentru muncito
rii forestieri care dormeau în șoproa- 
ne de seînduri pe așternut de paie, 
ar fi fost luat drept un periculos agi
tator bun de dat pe mîna poliției; 
în anii puterii populare s-au clădit 
pentru muncitori apartamente compu
se din două camere, bucătărie, antreu, 
cămară, beci, plus zece prăjini pentru 
grădină.

Băieți și fete din satele Fîntîna 
Mare, Baia, Dolhasca, Șoldănești sînt 
trimiși la școli de calificare și vor 
lucra la Filatura de cînepă cu mașini 
sovietice, cu aer condiționat, cu lumi
nozitate fluorescentă. Ei trebuie să știe 
că în trecut se lucra în ateliere igra
sioase de dimineața pînă noaptea, cu 
lămpi de gaz, într-o atmosferă viciată, 
iar dacă te duceai la corporație să ceri 
respectarea legii „șeful" Weber, fost 
plutonier în armată, te amenința cu 
poliția.

Grija pentru mamele muncitoare și 
țărance apare astăzi ca ceva firesc în 
orașul copilăriei. Cînd vezi însă cum, 
în același spital — altădată o clădire 
sumbră, azi cu zidurile albe, cu flori 
și verdeață în fața ferestrelor — unde 
măicuța ta blajină murea la 46 de ani 
din lipsă de grijă medicală, bolnavii 
sînt îngrijiți cu multă atenție de me
dici și surori, simți o deosebită bucu
rie. Curiozitatea te împinge să vezi de 
aproape mamele și copiii lor. Culcate 
lîngă omuleții de o zi-două, ochii ma
melor se îndreaptă pline de recunoș
tință către medicii Segal și Turculeț. 
Aici se află și țăranca Aglaia Nicolaie 
Băgu din Fîntîna Mare, mamă eroină 
a opt copii și Tudorița Beraru, al că
rei soț lucrează la calea ferată fo
restieră și Elena Scînteianu, soție de 
inginer.

La spitalul „Stamate" zăreai pe vre. 
muri oameni în halate vărgate, peti
cite, cu figuri galbene ca niște spec

tre, care priveau pe cei din uliță cu 
spaima-n ochi. Cîteodată ieșea de acolo 
un doctor cu bărbuță și privire blîn- 
dă — dr. Tatos — cu un aer obosit, 
dar nu de nopți de veghe pe lîngă 
bolnavi, ci pierdute la joc de cărți... 
Cînd treci astăzi prin sălile Spitalului 
unificat nr. 1 adulți — fost „Stamate" 
— te întîmpină flori printre paturile 
curate, bolnavi cu încredere în medici 
și în metodele noi folosite în vindeca
rea oamenilor. In 1944, spitalul nu a- 
vea laborator chimic. Astăzi are un 
laborator în care se fac toate analizele. 
In 1944 nu exista radiologie. Astăzi 
funcționează un serviciu de radiologie, 
unde se fac radioscopii și radiologii 
pentru care altădată trebuiai să pleci 
ia Iași sau București. In 1944 existau 
doi medici și personalul sanitar com
pus din 6 persoane. In 1955 sînt 17 
medici și un personal sanitar de 50 
persoane.

Nimeni nu știa ani de-a rîndul ce 
se va face cu imensa clădire construi
tă în 1921 pe drumul care duce spre 
„Băncuța". Intr-o vreme, în camerele 
care trebuiau să adăpostească elevi de 
școală normală și-au făcut lăcaș buf- 
nițele și liliecii. Astăzi, fațada fru
moasă și grădina cu alei îngrijite a- 
rată că aici se desfășoară o activitate 
intensă. In clădirea lăsată pradă de
teriorării în regimul trecut, învață 
peste 400 de elevi legumicultura, po
micultura, floricultura.

Cei 11 profesori, în frunte cu direc
torul AL Bănescu, se află mereu în 
mijlocul elevilor pe cîmpurile de ex
periență, aplicînd metode științifice 
înaintate. Prof. Gh. Dobrogeanu foio- 
șește hormoni pentru stimularea pole
nizării la roșii și pomi roditori. In 
urma experiențelor, el a realizat un 
soi de roșii, din care una cîntărește 
între 200 și 300 grame, dînd la hec
tar 85.000 kg.

Grijă față de tradițiile 
culturale ale trecutului

uncitorii care creează industria 
socialistă nu îngăduie distruge
rea valorilor istorice. Existînd 

o strînsă și permanentă legătură între 
luptătorii din trecut pentru socialism, 
intelectualii progresiști din oraș și cel 
tineri sau nelocalnici de la sfatul oră
șenesc, vechea și pitoreasca Băncuță 
poate deveni, așa după cum se cuvine, 
un loc de recreere mai frumos și mai 
îmbietor pentru făuritorii de azi ai vi

surilor de altădată și visătorii realiză, 
rilor de miine. Pe strada Mare pînă 
dinco'o de biserică, spre Băncuța, sau 
spre strada Rădășeni, unde a urmat 
școala de caliheți Nică al Petrii, ma
rele povestitor Creangă de mai tîrziu, 
viu prin opera sa și în zilele noastre, 
se auzeau pînă-n miezul nopții pașii 
de pîslă ai cărturarilor și intelectua
lilor care au lăsat urme adînci în is
toria culturii romînești. Intr-o căsuță 
din strada Rădășeni nr. 45 a lui Pavel 
Ciubotaru, în care a locuit Creangă pe 
vremuri, a creat primele lucrări marele 
scriitor Mihail Sadoveanu. Figurile de 
tipul popii Dumitru Tărăboi, al mora
rului, primarului, jandarmului, întîm- 
plarea cu botezul Roabii din opera de 
tinerețe a marelui nostru clasic sînt 
de prin părțile acestea. Poetul N. Bel- 
diceanu din Preoțești, ca și urmașul 
său N. N. Beldiceanu își purtaseră 
visurile poetice pe străzile Fălticenilor 
din partea de sus, mai mult alei prin- 
tr-o vastă grădină cu căsuțe acoperite 
de iederă. Un modest medic de plasă, 
dar cu o cultură înaintată în vremea 
aceea și o inimă caldă, Vasile Lateș, 
colaborator și prieten al „Contempo
ranului" de pe vremuri, și-a purtat 
gîndurile înnoitoare pe liniștita stradă 
Mare. Vedeai adesea pe largul tro
tuar din dreapta, trecînd grăbit, pe 
povestitorul Ion Dragoslav cu pletele 
de diacon, figură ascetică, cu buzuna
rele pline de manuscrise și ziare. Des. 
pre povestirile sale și limba în care au 
fost tălmăcite a scris cu elogii ma
rele scriitor francez Anatole France.

In localul Muzeului din Fălticeni 
poți întîlni spre orele prînzului pe Au
rel Stino, fiul profesorului de france
ză al maestrului Sadoveanu pe cînd 
acesta urma gimnaziul din localitate, 
descriind în culori vii, în fața celor 
care sînt bucuroși să asculte, minu
nata poveste a tîrgului. Dacă omul de 
cultură care este Aurel Stino, profund 
cunoscător al istoriei orașului și al îm
prejurimilor ca și alții ca el, ar poposi 
din cînd în cînd în mijlocul muncito
rilor care construiesc un Fălticeni nou, 
industrial, socialist, de la rohatca spre 
centru, nu s-ar îngădui ca pe fațada 
căsuței în care au trăit și creat Nicu 
Gane și Artur Gorovei să se răsfețe 
firma comercială a unui dentist. In că- 
suța-muzeu a lui Artur Gorovei tre
buie să se găsească Ia îndemîna oricui 
colecția „Șezătoarea", revistă în care' 

cărturarul a adunat cu multă migală 
din zicătorile, proverbele, ghicitorile, 
cîntecele, create de țărănimea de prin 
partea locului. O mai strînsă prietenie 
între tinerii visători de altădată, azi cu 
părul n.ns dar inima tînără, cu mî- 
nuitorii screperelor de .pe noul șantier, 
cu mecanicii noilor motoare și cu teh
nicienii și inginerii de tip nou de la 
Combinatul forestier, Filatura, Topito
ria de cînepă, nu s-ar fi îngăduit de
lăsarea de către sfatul popular al fru
mosului loc de recreare și de visare 
de altădată : Băncuța. Aici veneau pe 
vremuri băieți și fete, cu inimile lor 
calde, cu gîndurile lor îndrăznețe, în
noitoare. Nu odată din chioșcul și de 
pe băncile așezate ca într-un amfitea
tru roman, cu frumoasa perspectivă 
a tîrgului și dincolo, apele liniștite ale 
Somuzului se ridica în nopțile cu 
lună, mai întîi timid, apoi tot mai pu
ternic, imnul proletariatului: „Inter
naționala".

Te felicit
oraș al copilăriei!

Era o zi de iunie fierbinte cînd 
m-am îndreptat spre locul unde 
se construiește Filatura de cî

nepă. M-am pomenit într-o vastă întin. 
dere cu ciment, țigle, prefabricate, 
schele uriașe, screpere și sute de cons- 
structori, un mare șantier în mijlocul 
căruia se înalță hale mari, industria 
socialistă. Toate acestea mi s-au pă
rut, pentru o clipă, un vis frumos în 
orașul în care altădată nu se întîm- 
pla nimic. Apoi mi-am dat seama că 
e o realitate vie. Din țara în care se 
construiește comunismul au venit pro- 
ie.c*.e!e, mașinile noi și strălucitoare. 
Aici, în orașul copilăriei, se va lucra 
în hale mari, cu aer condiționat, cu 
luminozitate fluorescentă. Fete și băieți 
din oraș, din Fîntîna Mar.e, Baia Dol
hasca,, Șoldănești au început să de
prindă prin școală și carte mînuirea 
modernelor mașini. Se construiesc can
tină,. creșă, cămin de zi, dispensar, du
șuri, cameră de igienă pentru femei, 
iar nu departe de fabrică, în strada 
Buciumeni, se va construi un cartier 
muncitoresc.

Un cartier muncitoresc în Făltice
nii noștri, cu vile pentru muncitori, cu 
baie și radio în casă 1

Te felicit, oraș al copilăriei!
1. FELEA
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Comunicatul Ministerului Agriculturii 
și Silviculturii țurwa.. străinii

Ședința din 11 noiembrie a conferinței 
de la Geneva

Evenimentele din Brazilia

A. Despre îngropatul viilor
Lucrările pentru strîngerea recoltei 

bogate de struguri din anul acesta 
sînt pe sfîrșite în toate podgoriile 
țării. Acum este momentul să înce
pem una din cele mai importante lu
crări în vederea asigurării recoltelor 
bogate din anul viitor, și anume în
gropatul viilor.

Executarea acestei lucrări trebuie 
grăbită cu toate forțele, întrucît tem
peratura este în continuă scădere, iar 
timpul poate să se strice și să zădăr
nicească efectuarea ei la timp.

Din cauza timpului deosebit de 
ploios și rece din primăvara și vara 
acestui an vegetația viilor a întîrziat, 
iar coacerea lemnului la coardele de 
rod nu s-a putut face în bune condi
ții în toate podgoriile. De aceea, pen
tru a preîntîmpina acțiunea dăună
toare a gerului asupra coardelor de 
vițe, se recomandă ca toate aceste 
vi să f!e îngropate imediat prin cul
carea coardelor și acoperirea lor cu 
pămînt.

Pot rămîne neîngropate, dar numai 
mușuroite, soiurile de viță rezistente

B Despre

Ia ger, cum sînt : Cabemet, Coarna, 
Fetească albă, precum și viile de P« 
pantele sudice, cum sînt cele din 
Murfatiar, Valea Călugărească, Tîr- 
nave, etc. care au dat dovadă de re
zistență la ger și în anii trecuți.

Plantațiile de vii de la șes, de prin 
văi și de pe platouri se vor îngropa 
culcate chiar și în aceste centre.

La executarea îngropatului total sub 
pămînt, se vor îndepărta în prealabil 
părțile verzi ca vîrfuri de lăstari 
verzi, copiii verzi și frunzișul, iar 
unde sînt coarde multe ia butuc se 
poate face și tăierea de ușurare.

Grosimea pămîntului deasupra viței 
la îngropatul culcat trebuie să fie de 
10—15 cm., iar atunci cind se face 
numai mușuroitul trebuie să se aco
pere cu pămînt întreg scaunul butu
cului.

Pentru a ușura îngropatul este bine 
să se facă mai întîi o arătură printre 
rînduriie de vițe, iar după terminarea 
îngropatului se va face obligatoriu o 
arătură adîncă de 20—22 cm. care 
rămîne în brazde peste iarnă.

îngrijirea vinurilor
Vinurile rezultate din recolta aces

tui an trebuie să se bucure de o în
grijire specială întrucit în unele re
giuni strugurii nu au ajuns la coa
cere completă, iar în dese cazuri au 
fost atacați puternic de mucegaiuri.

Vinurile provenite din struguri cu 
coacerea incompletă, caracterizate 
prîntr-o aciditate ridicată și grad al
coolic scăzut, vor fi depozitate în în
căperi călduroase pentru a putea să 
fermenteze în cel mai scurt timp și 
ultimele resturi de zahăr. Aceste vi
nuri nu se vor trata cu metabisulfit 
de potasiu sau fum de pucioasă și 
se vor aerisi Ia fiecare 2—3 zile spre 
a înviora activitatea drojdiilor. După 
fermentarea completă a zahărului și 
așezarea drojdiilor la fundul vasului 
se va urca temperatura în încăperile 
în care se păstrează vinul la 15—16 
grade și se va amesteca din nou vi
nul cu masa drojdiilor de pe fundul 
vasului, pentru a favoriza descompu
nerea acidului malic și a micșora 
astfel acreala specifică a vinurilor din 
recolta acestui an.

Vinurilor provenite din struguri 
mucegăiti. care sînt predispuse casării 
(înegririî), băloșiriî, oțetirii și altor 
boli li se vor da următoarele îngri
jiri :

Se vor trage de pe drojdie imediat 
ce s-a terminat fermentația și vinul 
s-a liniștit. Această tragere prema
tură de pe drojdie se va aplica chiar 
înainte de limpezirea și depunerea 
completă a drojdiilor. Tragerea se va 
fa.ce închis adică cu pompa în bu
toaie curate și bine afumate. Vinului 
tras i se va adăuga metabisulfit de 
potasiu în doză de 10—15 gr. la 109 
litri vin sau fum de pucioasă. Fu
mul de pucioasă se administrează în 
vin în 2—3 reprize pe măsură ce se 
umple vasul. Dacă vinul se păstrează 
un timp mai îndelungat atunci sulfi- 
tarea cu metabisulfit sau fum de 
pucioasă se va repeta. Ținînd seama 
că vinurile provenite din struguri mu- 
cegăiți pot avea o aciditate mai mică 
decît cea normală trebuie în asemenea 
cazuri să le corectăm aciditatea prin 
amestecarea lor cu alte vinuri mai a- 
cide sau prin adaos de acid citric.

Vinurilor provenite din struguri să
nătoși si bine copți li se vor da îngri
jirile obișnuite..

Ca măsuri generale de îngrijire a 
vinurilor noi, trebuie să se facă um
plerea vaselor odată pe săptămînă, 
menținerea curățeniei desăvîrșite,. în 
pivnițe și crame, aerisirea pivniței și 
controlul regulat al sănătății lor.

încetarea din viață a pictorului
Hans Eder

I.a 5 noiembrie a încetat din viață, 
la Orașul Stalin, pictorul ardelean 
Flans Eder.

Născut la 19 aprilie 1883, pictorul 
Hans Eder a studiat arta plastică în 
Germania, Franța și Belgia^ La Vie- 
na și Miinchen, leagă o strînsă prie
tenie cu scriitorul Heinrich Mann și 
cu numeroși poeți ale căror portrete 
executate de Hans Eder se numără 
printre cele mai valoroase lucrări ale 
sale din tinerețe. . A început șă ex
pună din anul 1911, în țară și stră
inătate, lucrările 6ale fiind mult a- 
preciate și distinse cu diferite premii. 
Mai tîrziu, a fost numit profesor Ia 
școala de arte frumoase din Viena

In timpul primului război mondial, 
Hans Eder s-a manifestat în lucră

rile sale ca partizan al păcii, execu
ted numeroase desene și picturi cu 
caracter anti-războinic.

Pictorul Hans Eder s-a relevat ca 
un valoros portretist. Creația sa este 
cunoscută și apreciată de cercurile 
artistice din străinătate. Multe din 
operele, sale figurează în muzeele din 
Budapesta, Viena și Bruxelles.

După 23 August 1944, pictorul 
Hans Eder a prezentat lucrări valo
roase pe linia artei realist-șocialistă 
la toate expozițiile din Orașul S‘a'in 
și la expozițiile anuale de stat.

Pentru a cinsti memoria lui Hans 
Eder, Uniunea Artiștilor Plastici din 
R.P.R. pregătește pentru luna ianua
rie 1956 o expoziție retrospectivă.

(Agerpres)

Despre un grosolan 
plagiat literar...

La începutul acestei luni, posturile 
de radioteleviziune britanice au trans
mis, într-o versiune ușor modificată, 
piesa „Steaua fără nume" de MIHAIL 
SEBASTIAN. Dar, în prezent, nu s-a 
arătat că ea a fost scrisă de drama
turgul romîn Mihail Sebastian. Ea a 
fost atribuită... unui autor francez!! A- 
ceasta reiese și dintr-o știre publicată 
de ziarul „Daily Express" din ziua de 
4 noiembrie 1955. Iată, dealtfel, mai 
jos, știrea respectivă :

„Mai Zetterling a jucat aseară pri
mul ei rol televizat mai important în 
mesa „Steaua fără nume". („The star 
Without a name" — In original —- 
N.T.) transmisă de postul de radiote
leviziune BBC. Este o fantezie france
ză ușoară, un 
ceasta artistă

O femeie de 
rochie strînsă , 
din tren într-un oraș îndepărtat din 
Franța, deoarece a încercat să-și plă
tească biletul 
cazinoul din

Cîteva ore 
amoroasă cu 
sul se sfîrșește în zori, cînd 
ei vine s-o ia de acolo...

Știrea și comentariul arată 
pentru oricine cunoaște cît de 
sa lui Mihail Sebastian despre 
text e vorba. Plagiatul îl confirmă și 
cronica publicată două zile mai tîrziu 
de ziarul englez „Observer", care dă 
și autorul francez (!) a! piesei (al 
plagiatului am zice noi în aceste con
diții) un oarecare Antoine Bibesco.

Nu este pentru prima oară cînd nu
mele regretatului Mihail Sebastian nu 
apare alături de opera sa, La premieră, 
nu s-a putut vedea numele lui pe afiș 
din cauza dictaturii fasciste de tristă 
amintire. In condițiile amintitei emi
siuni a postului de televiziune, din pri
cina unor plagiatori.

—O—

Creșterea șomajului 
în Germania occidentală
FRANKFURT PE MAIN (Ager

pres). — Ziarul vest-german „Frank
furter Allgemeine Zeitung" publică la 
rubrica economică un articol în care 
se ocupă de creșterea șomajului în 
Germania occidentală. Potrivit date
lor oficiului pentru plasarea brațelor 
de muncă de la Niirnberg, numărul 
șomerilor din Germania occidentală a 
sporit în octombrie la 510.195. Cel mai 
mare număr de șomeri s-a înregistrat 
în Saxonia inferioară, Bavaria și 
Schleswig-Holstein. Concedieri au avut 
loc mai ales în rînduriie muncitorilor 
ospătari, în multe ramuri ale indus
triei alimentare și în agricultură.

rol îndrăzneț pentru a- 
delicată.
lume, îmbrăcată într-o 
pe corp, este dată jos

de tren cu jetoane de la 
Monte Carlo.
ea are o mică aventură 
un modest profesor... Vi- 

amantul

GENEVA 11 (Agerpres). — La 11 
noiembrie au continuat ședințele con
ferinței miniștrilor Afacerilor Externe 
ai ce.or patru puteri. Ședința a fost 
prezidată de V. M. MOLOTOV.

La începutul ședinței V. M. MOLO
TOV a declarat că miniștrii celor pa
tru puteri au hotărît de comun acord 
ca lucrările conferinței să se încheie 
la sfîrșitul săptămînii viitoare.

Cei patru miniștri au continuat apoi 
discutarea punctului doi de pe ordinea 
de zi — problema dezarmării. Primul 
a luat cuvîntul secretarul de stat al 
S.U.A., JOHN FOSTER DULLES. E, 
a criticat proiectul ipropus de delega
ția sovietică în ședința trecută. J. F. 
Dulles a afirmat că adoptarea planu
lui Eisenhower ar constitui un prelu
diu al unui sistem de reducere reci
procă a armamentelor. Totodată el a 
precizat că planul Eisenhower de ins
pecție aeriană și schimb de informați: 
militare n-ar putea fi aplicat decît ia 
teritoriile S.U.A. și U.R.S.S. iar în ce 
privește extinderea sa asupra țărilor în 
care există baze militare americane ar 

necesară „consultarea acestor țări". 
A luat apoi cuvîntul A. PINAY. El

fi

a remarcat printre altele că prevede
rea conținută în propunerea occidenta
lă privind renunțarea la folosirea ar
melor nucleare, corespunde într-o oa
recare măsură propunerilor sovietice 
în același domeniu. El a criticat însă 
proiectul sovietic prezentat în cursul 
ședinței din 10 noiembrie susținînd că 
acest proiect n-ar ține seamă de difi
cultățile apărute în cursul tratativelor 
în problema dezarmării, precum și de 
divergențele existente în chestiunea 
organizării atribuțiilor generale ale 
controlului

Luînd cuvîntul MACMILLAN a pus 
unele întrebări lui V. M. Molotov în 
legătură cu problema dezarmării.

A luat apoi cuvîntul V. M. MOLO
TOV. El a subliniat valoarea incontes
tabilă a propunerilor sovietice prezen
tate conferinței, caracterul lor realist 
și posibilitatea realizării unui acord 
pe baza acestor propuneri. V. M. Mo
lotov arătînd că există unele puncte 
comune între cele două propuneri, a 
propus ca acestea să fie consemnate și 
să se facă o serie de sugestii subcomi
tetului Comisiei de dezarmare a O.N.U.

asupra punctelor în privința cărora nu 
s-a putut ajunge la un acord. V. M. 
Molotov a relevat încă odată că există 
unele contradicții între declarațiile fă
cute de reprezentantul francez în sub
comitetul Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare, Jules Moch, și declarațiile 
lui Pinay în cadrul actualelor dez
bateri

După o scurtă pauză ședința a con
tinuat luînd cuvîntul din nou toți mi
niștrii de Externe.

Următoarea ședință va avea loc la 
12 noiembrie ora 10,30, ora locală. Se 
va continua discutarea punctului doi 
de pe ordinea de zi, problema dezar- 

va a- 
punc- 

dfe zi 
dintre 

Est și Vest. Marți ora 10,30, OTa loca
lă, se va relua examinarea punctului 
trei de pe ordinea de zi, iar după a- 
miază cei patru miniștri vor 
din nou primul punct de pe 
de zi — securitatea europeană 
mania. Ședința de miercuri va 
sacrată elaborării comunicatului final.j

mării. Luni. 14 noiembrie 
vea loc o ședință consacrată 
tului trei de pe ordinea 
— dezvoltarea contactelor

discuta' 
ordinea, 
și Ger- 
fi con-

t

limpede 
cît ple

ce

Poporul german trebuie să ia în mîinile sale 
rezolvarea problemelor sale vitale

Declarațiile lui Otto Grotewohl
BERLIN 11 (Agerpres). — 'A.D.N. 

transmite : In cadrul Lunii prieteniei 
germano-sovietice, Otto Grotewohl, 
primul ministru al R. D. Germane, a 
rostit la 11 noiembrie la Zwickau o 
cuvîntare în fața muncitorilor mineri. 
In cuvîntarea sa, Grotewohl s-a ocu
pat de conferința miniștrilor Afacerilor 
Externe de la Geneva, precum și de 
politica R, D. Germane în problema 
germană.

Guvernul R. D. Germane, a declarat 
Grotewohl, regretă poziția pe care s-au 
situat miniștrii Afacerilor Externe ai 
puterilor occidentale la conferința de 
la Geneva. Din declarația d-lui Dulles, 
d-lui MacMillan și d-lui Pinay rezul
tă că, la fel ca și înainte, ei urmă
resc să includă întreaga Germanie în 
pactul Atlantic. întregul popor german 
își dă acum seama că miniștrii puteri
lor occidentale care se pronunță în 
vorbe pentru unitatea Germaniei nu 
contribuie de fapt prin propunerile și 
acțiunile lor decît la adîncirea scin
dării Germaniei. A include Germania 
în N.A.T.O. înseamnă a sili întreaga 
Germanie să poțnească pe calea, mili
tarizării. O asemenea cale nu contri- 
bue la destinderea încordării, duce la

agravarea situației în Europa, la 
intensificarea încordării în relațiile 
dintre state și la sporirea primej
diei pentru pace. Poporul german nu 
poate admite și nu va admite nici
odată o asemenea evoluție. Guvernul 
R. D. Germane exprimă interesele tu
turor germanilor iubitori de pace cînd 
declară că menținerea și asigurarea 
păcii în Europa este în prezent o sar
cină foarte importantă. Numai pe a- 
ceastă bază poate fi rezolvată cu suc
ces problema germană.

In continuare, Grotewohl s-a ocu
pat de propunerile sovietice. 'Aceste 
propuneri, a declarat el, țin seamă de 
situația reală, ele sînt constructive, 
corespund directivelor conferinței de 
la Geneva a șefilor guvernelor celor 
patru puteri și contribuie la crearea 
unei Germanii unite, iubitoare de pace 
și democratice.

Poporul german, 
tewohl, trebuie să 
tive, el trebuie să ajungă la o înțe
legere și să ia în mîinile sale rezol
varea problemelor sale vitale. Premi
zele externe 
crearea unui 
Europa, iar

înțelegere reciprocă șî o apropiere în
tre cele două state germane. Numai., 
pe această cale poate fi reunificată» 
Germania pas cu pas.

Unul din primii pași în această di-; 
recție pe care trebuie să-l facă ger-i 
manii înșiși este crearea unui Consi-ț 
liu pe întreaga Germanie format din, 
reprezentanți ai organelor legislative: 
ai R. D. Germane și R. F. Germane.,

Adresăm întregului popor german 
apelul de a nu se lăsa înșelat, de aj 
nu admite ațîțarea vrajbei . între celei 
două părți ale Germaniei și de a con-: 
tinua să pășească pe călea înțelegerii) 
reciproce în scopul creării unei Ger-' 
manii democratice, iubitoare de pace.

a continuat Gro- 
ducă singur trata-

pentru aceasta rezidă' în 
sistem de securitate în 
premizele interne într-o

Iordania refuză să se alăture pactului de la Bagdad
DAMASC 11 (Agerpres). — După 

cum anunță corespondentul agenției 
Reuter, ziarele siriene relatează că 
Iordania a refuzat să se alăture pac
tului de la Bagdad (pact militar din 
care fac parte Anglia, Turcia, Pakis
tanul, Irakul și Iranul). Regele Iorda
niei, Hussein i-a declarat președinte-

lui Turciei, Gelal Bayar, cu prilejul 
recentei vizite oficiale a acestuia din 
urmă la Amman, că Iordania preferă 
să rămînă în afara acestui pact. Presa 
subliniază că regele Hussein și pri
mul ministru Said el Mufti sînt pen
tru neutralitatea Iordaniei.

Propunerile sovietice în problema dezarmării
eficace, ușor aplicabile, conciliante

Cu prilejul împlinirii a 90 de ani 
de la nașterea dr. Ștefan Stîncă

Vineri la amiază, a avut loc la Cen
trul de organizare a ocrotirii sănătății 
și de istorie a medicinii din Capitală 
o adunare festivă consacrată împli
nirii a 90 de ani de Ia nașterea doc
torului Ștefan Stîncă.

Adunarea a fost deschise, de acad!, 
prof, dr. M. Nasta,
• Conf. univ. dr. I. Ghelerter. a pre

zentat comunicarea sa intitulată „Via
ta și opera doctorului Ștefan Stîncă".

Au mai făcut comunicări științifice 
dr. G. Barbu despre: „Combaterea 
unor curente reacționare din medicină 
și biologie de către Ștefan Stîncă" și 
dr. Gh. Brătescu despre: „Critica or
ganizării sanitare burgheze în lucră
rile lui Ștefan Stîncă". (Agerpres)

RIO DE JANEIRO 11 (Agerpres). 
— După cum anunță corespondentul 
agenției United Press, la 11 noiembrie 
armata braziliană a luat puterea în 
mîinile sale în capitală.

★
NEW YORK 11 (Agerpres). — După 

cum transmite agenția Associated 
Press, în fruntea unităților armate care 
au luat puterea la Rio 
află generalul Henrique 
Acesta a demisionat la 

ministru 
sprijinul 
președintele provizoriu, 
acesta a refuzat să a; 
împotriva colonelului 

amenința cp o lovitură

de Janeiro se 
Teixeira Lott.
10 noiembrie 
de război și 

trupelor, l-a
din postul de 
asigurîndu-și 
răsturnat pe 
Luz, deoarece 
dopte măsuri 
Mamade, care __
militară avînd drept scop să-l împie
dice pe noul președinte al republicii 
de a-și ocupa postul.

Lott a declarat că măsurile luate de 
el sînt menite să asigure îndeplinirea 
voinței alegătorilor. Corespondentul a- 
genției United Press afirmă de aseme
nea că ultimele evenimente din capi
tala Braziliei au drept scop să preîn- 
tîmpine lovitura îndreptată împotriva 
președintelui Kubitshek și a vicepre
ședintelui Goulart, care au fost aleși 
la 3 octombrie și urmează să-și ocupe 
posturile în ianuarie 1956.

Un vot nerealist
NEW YORK 11 (Agerpres). — 

După trei zile de dezbateri, Comite
tul Politic O.N.U. a respins cu 14 vo
turi pentru, 34 contra și 10 abțineri o 
rezoluție siriană prevăzînd invitarea 
Coreei de Nord și a Coreei de Sud 
la dezbaterile O.N.U. In favoarea re
zoluției au votat U.R.S.S., R.S.S. U- 
craineană, R.S.S. Bielorusă, R.P. Po
lonă, R. Cehoslovacă, Afganistanul, 
Birmania, Egiptul. India, Indonezia, 
Arabia Sauidită, Siria, Yemenul și Iu
goslavia. Comitetul Politic a adoptat 
anterior o rezoluție a S.UA. prevă- 
zînd invitarea Coreei de sud la dez
baterile O.N.U. asupra problemei co
reene cu 44 de voturi, pentru, cinci 
contra și nouă abțineri. Agențiile de 
presă subliniază că dezbaterile Corni-) 
telului Politic au fost înverșunate șl 
scot în evidență faptul că în timp ce 
anul trecut numai cinci țări au votat 
în favoarea invitării R.P.D, Coreene, 
anul acesta în acest sens s-au pro
nunțat 14 țări.

INFOR
In luna septembrie a.c. în unele re

giuni ale Republicii Democrate Viet
nam s-a deslănțuit un. puternic taifun 
care a pricinuit pagube populației.

Pentru ajutorarea sinistratitor, vic
time ale taifunului. Crucea Roșie din 
R.P.R. a donat Crucii Roșii din R. D. 
Vietnam suma de 60.000 ruble.

In legătură cu aceasta, tovarășul 
Fam Van Dong, președintele Consiliu
lui de Miniștri ai Republicii Democra
te Vietnam, a trimis la 8 noiembrie 
a.c. o telegramă Președintelui Consi
liului de Miniștri ai R.P.R,, tovarășu
lui Chivu Stoica, în care mulțumește 
pentru aiutorul primit din partea po
porului romirj.

MÂȚII
Vineri seara a părăsit Capitala ple- 

cînd spre Rangoon o delegație comer
cială romînă care va duce tratative în 
vederea încheierii unui acord econo
mic între R.P.R. și Birmania.

Delegația este condusă de I. Mincu, 
consilier economic în Ministerul Co
merțului Exterior.

★
La tragerea „LOTO CENTRAL" din 

II noiembrie a.c., au fost extrase din 
urnă următoarele nouă numere:

44 33 2 15 16 53 36 35 73
Premiul general ipe tară este de 

1686134 lei.

ȘTIRI SPORTIVE

upă cum se știe, în ședința de 
ieri (din 10 noiembrie) au fost 
înaintate două propuneri — 

una a delegației sovietice și una co
mună a puterilor occidentale — în 
problema dezarmării, iar fiecare din
tre miniștri a expus poziția gu
vernului său. Discuțiile propriu 
zise se desfășoară deci abia înce
pînd de astăzi (din 11 noiembrie) 
după ce fiecare dintre părți a pu
tut studia documentele primite.

Propunerea delegației U.R.S-S. 
exprimă o triplă preocupare: de a 
fi eficace, de a fi ușor aplicabilă, 
de a ține seamă de părerile mani
festate in cursul discuțiilor anteri
oare de către ceilalți parteneri. Ea 
prevede, în ordine cronologică:

— reducerea efectivelor militare 
și angajamentul solemn al celor 
patru puteri de a nu folosi arma 
atomică și arma cu hidrogen;

— interzicerea totală și distru
gerea armelor atomice și cu hidro
gen. (întîi, încetarea experimentă
rii acestor arme de către statele 
care le posedă; apoi, după redu
cerea, In proporție de 75 la sută 
din limitările prevăzute, a arma
mentelor clasice și a efectivelor, 
intrarea in vigoare a interzicerii; 
apoi, după reducerea armamentelor 
și efectivelor cu ultimele 25 la sută 
din limitările prevăzute, exclude, 
rea acestei arme de către statele 
respective și distrugerea ei)

Propunerea sovietică prevede că 
aplicarea măsurilor de reducere a

a 
unui

Prin telefon de la trimisul 
nostru special

O Aseară a avut loc tragerea la 
sc,rți a finalei campionatului R.P.R. de 
șah pe anul 1955.

In prima rundă., care va începe as
tăzi după amiază la orele 17 în aula 
Bibliotecii Centrale Universitare din 
București, se vor desfășura următoa
rele partide: Voiculescu-Samairian ; 
Seimeanu-Szabo; Halic-Grunsberger; 
Bălănel-Rădulescu; Ghițeșcu-Rusenes- 
cu; Urseanu-Drimer; Ciocîltea-G. Ale- 
xandrescu ; Crețulescu - Reicher ; R. 
Alexandirescu - Troianescu; Costea- 
Breazu.

® Astăzi se deschid la Milano în sala 
institutului ,,Gonzaga", întrecerile din 
cadrul primei ediții a campionatelor 
inlernaționale de tenis de masă ale 
Italiei la care participă și un grup de 
jucători romîni.

® Astăzi și duminică se vor desfă
șura meciurile programate în etapa a 
VU-a a campionatului republican de 
atletism pe echipe.

La București au loc în program 
cuplat meciurile C.C.A.—Metalul- 
Voința și Locomotiva—Știința-Combi- 
nata Constructorul - Flamura Roșie. 
Ambele meciuri se dispută pe sta
dionul Tineretului și încep sîmbătă 
la ora 13,30 iar duminica de la 
ora 10.

9 Campionatul republican de box pe 
echipe continuă cu desfășurarea în-

tîlnirilor din cadrul celei de a IlI-a 
etape.

Astăzi, cu începere de la ora 19 
în saila sporturilor de la Floreasca se 
va desfășura întîlnirea dintre echi
pele Metalul și combinata Flamura 
Roșie-Progresul.

• La invitația asociației sportive 
Dinamo, la 17 noiembrie va sosi în 
Capitală puternica echipă de box a a- 
sociației „Gwardia" din RP. Polonă. 
Boxerii polonezi vor susține două me
ciuri în țara noastră. Ei vor întî.lni la 
19 noiembrie echipa Dinamo, iar ciîte- 
va zile mai tîrziu tot în Capitală, e- 
chipa C.C.A.

© Duminică 13 noiembrie se va trans, 
mite prin radio de la stadionul „23 
August" începînd din jurul orei 15,30 
repriza a doua a întîlnirii de fotbal din
tre echipele Dinamo București și Fla
căra Ploești. Transmisia se va face pe 
programul 2.

• Vineri s-a disputat la Paris întîl
nirea internațională de fotbal dintre 
echipele reprezentative ale Franței și 
R.P.F. Iugoslavia. Jocul a prilejuit o 
luptă dîrză, încheindu-se cu un rezul
tat nedecis : 1—1. Scorul a fost des
chis în minutul 24 de echipa iugosla
vă prin Veseiinovici. Fotbaliștii fran
cezi au egalat deabia în minutul 88, 
cînd Piantoni a reluat în plasă min
gea scăpată de portarul iugoslav 
Beara.

armamentelor și de interzicere 
armelor atomice va fi supusă 
contr-ol internațional eficace.

Propunerile occidentale sînt 
limitate în obiectivele lor. Așa 
reiese și din primele cimntări 
iite ieri de către miniștrii puterilor 
occidentale, aceștia nu-și propun în 
momentul de față realizarea unui, 
asemenea ansamblu de măsuri. 
După cum subliniau ieri purtătorii 
de cuvint ai delegațiilor occidenta
le, esențialul acestor propuneri îl 
constituie punctul 6, care prevede:

a) alcătuirea unui plan de schim
buri de informații militare și de 
inspecție aeriană (propunerea pre
ședintelui Eisenhower) ;

b) alcătuirea unui plan pentru 
stabilirea de posturi de control în 
punctele importante (propunerea 
președintelui Bulganin).

După cum se vede, acest proiect 
rămîne fidel ideii de a se începe 
printr-un control în domeniul înar
mărilor — iar în cercurile occiden
tale se afirmă că un asemenea con
trol ar putea constitui un „prelu
diu" menit să deschidă drum uno' 
măsuri mai concrete. Esle evident 
totuși, că controlul în sine nu poa
te constitui o măsură eficientă pen
tru stăvilirea cursei înarmărilor și 
a primejdiilor pe care aceasta le 
implică-

mai 
cum 
ros-

Popoarele doresc să fie elibera
te de amenințarea războiului și de 
povara cheltuielilor militare. Pro
punerile Uniunii Sovietice răspund 
acestei dorințe.

•tr

Ca un cor, bine pus la punct, o 
parte din presa occidentală se je
luia azi dimineață în clteva limbi: 
,,Vai, vai, dacă punctul 1 a eșuat, 
cum să se realizeze ceva la punc
tul 2?1" — îngroșind și amplifi- 
cînd astfel o apreciere pe care fie
care dintre miniștrii occidentali so
cotise de cuvință s-o facă in cursul 
ședinței de ieri. Iar dl. Bidault — 
care, nemai fiind ministru, și-a a- 
mintit că a fost clndva om de con
dei și a venit la Geneva ca să co
menteze conferința pentru o publi
cație americană — spune in dreap
ta și în stingă, că „ din spiritul de 
la Geneva se aleg țăndări"

Titlurile, subtitlurile și introdu
cerile — care erau azi dimineață 
principalele forme de exprimare 
ale acestei „tristeți" — conțin în 
puținele lor cuvinte două inexacti
tăți. In primul rlnd in ceea ce pri
vește ,, eșecul" discuțiilor referi
toare la punctul 1. In al doilea 
rlnd, în ceea ce privește „influența 
negativă", pe care dificultățile in
tervenite în aceste discuții „nu pot 
să nu o aibă" asupra soartei punc
tului 2.

In ce privește problema securită
ții europene și reunificarea Ger
maniei, nimeni nu crede într-ade- 
văr într-un eșec. Și aceasta, pen
tru că poziția, de care, puterile oc
cidentale n-au vrut pînă acum, să 
se depărteze de fel, este — și a- 
ceasta se vede tot mai limpede — 
de nesusținut.

In „TInformation", de pildă, Ge. 
nevibve Tabouis își exprimă nădej
dea că se va „găsi poate un corn, 
promis spre sfîrșitul conferinței. Și 
aceasta, pentru că există riscul ca 
parlamentele și opiniile publice din 
toate țările să nu înțeleagă că a. 
numite propuneri foarte ușor de 
înțeles... să fie pur și simplu 
respinse; în numele unor conside
rente de tactică politică, poate ex
celentă în sine, dar care nu țin 
seamă de evoluția rapidă a unei 
situații care riscă să răstoarne toa. 
tă masa de șah internațională — 
înțeles fiind că „timpul nu lucrea
ză pentru cele 
cidentale."

Iar trimisul
„Le Monde", 
scrie :

trei democrații oc-

special al ziarului
Jean Schwoebel 

„S-a vorbit prea repede, de

pildă, de... acele ..coborlșuri" ine. 
vitabile în asemenea întîlniri... 
Cei ce au o veche experiență a 
conferințelor internaționale, se fe
resc să tragă din acestea prea ra
pide concluzii...'’

Nu numai că declarația catego
rică a ministrului de externe so
vietic și întreaga politică a 
U.R.S.S. în problema germană do. 
vedesc contrariul — dar o serie de 
manifestări recente ale cercurilor 
occidentale dovedesc că ele înșile 
nu cred în propriile lor afirmații 
de acest fel. Astfel, una din acțiu
nile cele mai discutate în momentul 
de față la Geneva este vizita pe 
care dl. Pinay o va face duminică 
cancelarului Adenauer. In legătu. 
ră cu aceasta, se spune aici 
că principalul ei obiectiv ar fi să 
consolideze legăturile Republicii 
Federale Germane cu Franța și cu 
Uniunea Europei occidentale — 
după alegerile din Soar și după 
discuțiile care au avut loc la Ge. 
neva în legătură cu problema reu- 
nificării Germaniei.

Observatorii de aici consideră ca 
lucru de la sine înțeles că vizita 
— aproape simultană cu a d-lui 
Pinay — la Rhoendorf a d-lui 
Spaak, unul din stîlpii principali 
ai Uniunii Europei occidentale, ur
mărește aceleași scopuri.

Cît despre cele spuse de dl. 
Eden la banchetul oferit de lordul 
primar al Londrei, cu privire la 
problema germană, un corespon
dent scrie din Londra că ,,obiecti
vul diplomației engleze pare a fi 
să împiedice ca un dialog firesc să 
se stabilească într-o zi între Bonn 
și Moscova" — și această interpre
tare este destul de răspîndită în 
cercurile de presă de la Geneva.

O întrebare de simplu bun simț 
se pune de la sine : dacă, așa cum 
susțin anumite cercuri occidentale, 
delegațiile Statelor Unite, Marii 
Britanii și Franței au fost apără
toarele reale și leale ale intereselor 
germane, iar delegația U.R.S.S. 
este cea care se opune acestor in
terese. cum se explică faptul că dl. 
Pinay pleacă în grabă la Rhoen
dorf să .,consolideze" legăturile 
Republicii Federale Germane cu 
Europa occidentală, iar politica bri
tanică se teme că în cercurile po
litice de la Bonn a crescut dorința 
de a duce „un dialog direct" cu 
Uniunea Sovietică și încrederea în 
înțelegerea pe care problemele reu. 
nificării Germaniei le pot găsi la 
Moscova ?

FLORICA SELMARU
Geneva, 11 noiembrie

ROMINIA ESTE GATA SA ACORDE 
INDIEI AJUTOR TEHNIC 

MULTILATERAL IN DOMENIUJL 
PROSPECTĂRII ZĂCĂMINTELOR 

PETROLIFERE
DELHI 11 (Agerpres). — Ziarul „Ti

mes of India" anunță că lancu Hora- 
tiu, locțiitor al ministrului Indfustriei 
Petrolului din R.P.R., a declarat la 10 
noiembrie la Calcutta că Romînia este 
gata să acorde Indiei ajutor tehnic mul
tilateral în domeniul prospectării ză
cămintelor petrolifere.

El a adăugat că această propunere a 
și fost făcută guvernului indian. Ro
mînia, a continuat Horațiu, poate pre
găti studenți și specialiști indieni, și 
poate trimite de asemenea în Indiaj 
specialiștii săi și poate livra utilajul) 
petrolifer necesar,
R. CEHOSLOVACA S-A OFERIT SA 
CONSTRUIASCĂ O MARE UZINA 

METALURGICA IN INDIA
DELHI. — TASS transmite: Ri

chard Dvorak, conducătorul delegației 
economice cehoslovace sosită în In
dia și ministrul Comerțului Exterior al
R. Cehoslovace, a avut o întrevedere 
cu Krishnamachari, ministrul Siderur
giei al Indiei. După cum scriu ziarele, 
Cehoslovacia s-a oferit să construias
că în India o uzină metalurgică cu o 
producție de un milion tone de oțel 
anual și este gata să acorde un cre
dit pe termen lung în valoare de un 
mil'ard de rupii, plătibil în decurs de 
25 de ani.

Luînd cuvîntul la o conferință de 
presă, Adamek, președintele Camerei 
de Comerț a Cehoslovaciei, a decla
rat că organizațiile economice din 
Cehoslovacia sînt gata să dea ajutor 
tehnic Indiei prin trimiterea de spe
cialiști și formarea de specialiști in
dieni în întreprinderile cehoslovace, 
prin comunicarea patentelor de pro
ducție, etc.
DECLARAȚIILE AMBASADORULUI 

EGIPTULUI LA WASHINGTON
WASHINGTON. — După cum anun

ță corespondentul agenției United 
Press, Ahmed Hussein, ambasadorul 
Egiptului în S.U.A., luînd cuvîntul la 
9 noiembrie 1a, Asociația ziariștilor 
americani din străinătate, a comentat 
recenta declarație a Departamentului 
de stat al S.U.A. potrivit căreia
S. U.A. va examina în mod favorabil 
problema de a vinde Israelului ,,ar
mament în scop pur defensiv".

Hussein a declarat 
aceasta că vînzarea 
ment american către 
dacă va 
scopuri 
reacție 
Hussein 
arabii ar considera aceasta ca o pro
tejare a Israelului 
Unite 
Unite la orice prietenie cu arabii. Ei 
ar aprecia aceasta ca o dorință a Sta
telor Unite ca Israelul să fie totdea
una maj puternic decît arabii și drcî 
să constituie totdeauna o primejdie 
pentru ei".

Referindu-se la problema cumpă
rării de armament cehoslovac de către 
Egipt, Hussein a spus că Egiptul „nu 
vrea război", dar că a fost nevoit să 
ia măsuri în legătură cu acțiunile ar
mate continue ale Israelului. Ambasa
dorul a negat de asemenea că livră
rile de armament cehoslovac vor în
călca echilibrul de forțe între arabi și

în legătură cu 
oricărui arma- 
Israel — chiar 
,,numai pentrii 
— ar stîrni o

purta eticheta 
de apărare" 
furtunoasă în lumea arabă, 
a spus: „După părerea mea.

de către Statele 
și ca o renunțare a Statelor

Israel, arătînd că chiar presa ameri
cană scrie că capacitatea militară a 
Israelului depășește cu mulf forțele 
unificate' ale arabilor. „Poate că dacă 
vom fi ceva mai puternici, aceasta va 
reține Israelul de la agresiune și de 
aceea armamentul (cehoslovac) poate 
constitui un factor de stabilitate și 
pace".
DEMISIA GUVERNULUI SUDANEZ

KARTUM. — După cum anunță a- 
genția France Presse, în seara zilei de 
10 noiembrie primul ministru al Suda
nului, Ismail el Azhari, a prezentat 
■guvernatorului genera] al Sudanului, 
demisia întregului său cabinet. Demi
sia guvernului sudanez a survenit în 
urma votului de neîncredere în cadrul 
celei de a doua citiri în parlament a 
proiectului de buget

Agenția France Presse anunță de a- 
seinenea că liderii partidelor de opo
ziție din parlament au prezentat pre
ședintelui Camerei Deputaților o mo
țiune în care se arată că „actualul gu
vern sudanez nu și-a îndeplinit sarci
na de a conduce țara în mod eficace 
și cinstit In consecință el a pierdut 
încrederea parlamentului". Potrivit a- 
celeiași agenții căderea guvernului su
danez este o urmare a faptului că s-a 
opus creării unui guvern de largă coa
liție națională cu participarea repre
zentanților tuturor partidelor politice, 
care să obțină pentru Sudan un statut 
de independență deplină.

UNIFICAREA PRINCIPALELOR 
PARTIDE CONSERVATOARE DIN 

JAPONIA
TOKIO (Agerpres).-— La 15 noiem

brie va avea loc unificarea partidului 
democrat cu partidul liberal din Ja
ponia — principalele două partide con
servatoare. Conducerea partidului de
mocrat a și hotărît să-și disolve par
tidul la 14 noiembrie. O singură pro
blemă rămîne nerezolvată, și anume 
cine va prezida noul partid — primul 
ministru Hatoyama sau președintele 
partidului liberal, Taketora Ogata. La 
10 noiembrie, Ogata a consimțit să 
examineze propunerea de compromis a 
partidului democrat în problema con
ducerii. care orevede crearea unui grup 
care să conducă noul partid timp de 
2—3 luni, după care va avea loc ale
gerea președintelui partidului unificat.

Presa japoneză menționează că 
S.U.A. grăbesc conducerile celor două 
partide să se unifice, lăsîndu-le să în
țeleagă că de aceasta va depinde mai 
ales rezolvarea favorabilă a problemei 
reducerii părții japoneze de cheltuieli 
destinate „apărării comune".

EXPLOZIA UNEI BOMBE 
IN FAȚA CLĂDIRII 

CONGRESULUI ARGENTINIAN 
BUENOS AIRES. — După cum a- 

nunță corespondentul din Buenos Aires 
al agenției United Press, Ia 10 noiem
brie a explodat o bombă în fața clă
dirii Congresului argentinian unde a- 
vea loc ședința de constituire a juntei 
naționale consultative. După cum s-a 
mai anunțat, junta este un organ cre
at de guvernul provizoriu al Argenti
nei și se compune din 20 de membri 
reprezentînd toate partidele politice 
din țară în afară de partidul comunist 
și partidul peronist. In fața clădirii 
congresului s-au produs ciocniri între 
adepțj ai lui Peron și forțele poliție
nești care au intervenit pentru a-i îm
prăștia pe manifestanți.

Ziarul „New York Times" despre relafiile Greciei 
cu Turcia și Iugoslavia

NEW YORK H (Agerpres). - Re- 
ferindu-.se l,a ziarul „New York Ti
mes" agenția „Associated Press" a- 
nunță că guvernul grec nu intențio
nează să insiste pentru convocarea 
conferinței miniștrilor Afacerilor Ex
terne ai Greciei, Turciei și Iugoslaviei 
care trebuie să aibă loc la Atena la 
sfîrșitul acestui an. Potrivit relatărilor

ziarului, în prezent guvernul grec 
„este de fapt mai interesat într-un a- 
corțl bilateral cu Iugoslavia, decît în 
Uniunea balcanică tripartită cu parti
ciparea^ Turciei". „New York Times" 
scrie că dacă conferința țărilor Uni
unii balcanice nu va avea loc pînă la 
sfîrșitul anului, aceasta va însemna 
de fapt, dizolvarea uniutiii.

S.UA
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
Ședinfa din 10 noiembrie în problema dezarmării

GENEVA 11 (Agerpres). — TASS 
transmite: In ședința din 10 noiem
brie — cea de a 10-a ședință a confe
rinței de la Geneva — miniștrii Afa
cerilor Externe ai Franței, Angliei, U-

Declarația lui V. M,
Domnule Președinte, domnilor.

Trecem zzi la discutarea problemei 
dezarmării. Importanța acestei proble
me este evidentă.

Nu este întîmplător faptul că Orga
nizația Națiunilor Unite se ocupă de 
această problemă s-ar. putea spune din 
primele zile ale existentei ei. Chiar la 
prima ei sesiune din 1946, Adunarea 
Generală a adoptat o hotărîre în care 
s-a subliniat importanta problemei re
ducerii armamentelor și a interzicerii 
armei atomice. In anii următori, a- 
ceastă problemă aproape că nici nu a 
fost scoasă de pe ordinea de zi a O.N..U. 
Uriașa importantă a acestei probleme 
a fost subliniată de asemenea de con
ferința șefilor guvernelor celor patru 
puteri — U.R.S.Ș., S.U.A., Marea Bri
tanie și Franța. Noi trebuie să înde
plinim directivele acestei conferințe.

Problema dezarmării, sau mai precis 
a reducerii armamentelor și a interzi
cerii armei atomice, este una din cele 
mai arzătoare probleme internaționale. 
Acest lucru este de altfel explicabil 
întruoît rezolvarea acestei probleme 
ar însemna reducerea cursei înarmă
rilor. Și cu toții știm că cursa înarmă
rilor face să crească primejdia unui 
nou război și, că dimpotrivă, orice suc
cese în opera de dezarmare fac să sca
dă această primejdie, contribuie la în
tărirea păcii. Cursa înarmărilor ia în 
fiecare an proporții tot mai mari. Re
surse materiale din ce în ce mai mari 
sînt destinate sporirii armatelor, flotei 
maritime militare, aviației militare., 
care și așa au luat proporții imense, și 
producției celor mai periculoase și dis
trugătoare tipuri de arme ca, de pildă, 
arma atomică, cu hidrogen, arma ra
chetă, ețc. Iar acest lucru înseamnă 
că sînt destinate acestor scopuri o ma
re parte din' resursele naționale care 
ar putea fi folosite pentru scopuri pro
ductive, pentru dezvoltarea producției 
pașnice, pentr.u îmbunătățirea vieții 
oamenilor, pentru acordarea de ajutor 
popoarelor din regiunile înapoiate ale 
lumii care au nevoie de acest ajutor 
și de sprijin.

Conform directivelor pe care le-am 
primit noi trebuie „să discutăm dacă 
nu există posibilitatea ca cele patru 
guverne să manifeste o nouă inițiativă 
utilă în domeniul dezarmării". Consi
derăm necesar să găsim căi pentru bi- 
ruirea greutăților întîmpinate. Noi tre
buie să ne străduim să realizăm pro
grese pentru a ajunge la un acord în 
problema reducerii armamentelor și a 
interzicerii armei atomice.

POZIȚIA U.R.S.S. 
ESTE DETERMINATA 

DE LUPTA CONSECVENTĂ 
ȘI PRINCIPIALA 

PENTRU
PACEA ȘI SECURITATEA 

POPOARELOR
Poziția Uniunii Sovietice în proble

ma dezarmării este bine cunoscută. Ea 
este determinată nu de anumite consi
derente trecătoare, de conjunctură, ci 
de lupta consecventă și principială 
pentru pacea și securitatea popoarelor. 
O expunere amplă a acestei pozrț'i a 
U.R.S.S. a fost făcută în propunerea 
guvernului sovietic din 10 mai anul 
acesta.

Reamintim în ce constă esența aces
tei propuneri.

In primul rînd, în această propunere 
a U.R.S.S. se pune problema necesită
ți de a se lua măsuri urgente în sco
pul micșorării încordării internaționale 
și al creării încrederii între state. A- 
cest lucru necesită în primul rînd în
cetarea „războiului roce“, îndeplinirea 
cu strictețe a hotărîrilor Adunării Ge
nerale, care a condamnat propaganda 
în favoarea unui nou război, necesită 
înfăptuirea unei serii de alte măsuri 
prevăzute în proiectul de declarație 
cuprins în sus-menționata propunere a 
guvernului sovietic.

In această propunere sînt cuprinse 
de asemenea principiile fundamentale 
ale unei convenții internaționale cu 
privire la reducerea armamentelor și 
interzicerea armei atomice, la stabili
rea unui control international eficace 
corespunzător. In ceea ce privește a- 
ceastă parte a propunerii, ea a fost 
pregătită ținîndu-se seama că în unele 
probleme importante au fost de fapt 
înlăturate divergențele dintre Uniunea 
Sovietică, pe de o parte, și puterile oc
cidentale, pe de altă parte. Există 
două asemenea probleme.

In primul rînd, Uniunea Sovietică a 
acceptat propunerea puterilor occiden
tale cu privire la limitarea nivelurilor 
forțelor armate pentru cele cinci mari 
puteri — U.R.S.S., S.U.A., China, 
Marea Britanie și Franța.

In al doilea rînd, ne-am dat asenti
mentul ca interzicerea totală a armei 
atomice și scoaterea ei din armamen
tele statelor să fie înfăptuită după re
ducerea armamentelor clasice cu 75% 
din reducerile asupra cărora s-a căzut 
de acord.

Nu mai vorbim de faptul că guver
nul sovietic s-a declarat de acord cu 
propunerea puterilor oocidentale ca 
măsurile pentru reducerea armamente
lor și interzicerea armei atomice să 
fie înfăptuite pe etape. ’Acest lucru, 
după cum se știe, și-a găsit oglindire 
completă în propunerea sus-menționată 
a Uniunii Sovietice.

In afară de . aceasta, propunerea 
U.R.S.S. din 10 mai cuprinde preve
deri importante a căror înfăptuire ar 
asiguta controlul internațional cuve
nit asupra îndeplinirii de către state 
a obligațiilor privind reducerea arma
mentelor și interzicerea armei atomi
ce. Măsurile de control și de inspec
ție prevăzute sînt în strînsă legătură 
cu aplicarea măsurilor pentru dezar
mare care trebuie să fie înfăptuite în 
două etape — în cursul anului 1956 
și în cursul anului 1957.

Aceste măsuri în domeniul controlu
lui internațional și al inspecției sînt 
strîns legate de problema stabilirii în
crederii în relațiile dintre state. Ele 
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niunii Sovietice șl S.U.A., au trecut, 
așa cum s-a convenit la ședința ante
rioară, la discutarea celui de al doi
lea punct de pe ordinea de zi — pro
blema dezarmării.

tin seama și de faptul că în prezent 
nu există încă încrederea necesară și 
în primul rînd, nu există încredere în
tre marile puteri.

In sus-mentionata propunere _a 
U.R.S.S. se prevede că chiar în cursul 
primei perioade, cînd nu a fost inter
zisă încă arma atomică și nu a fost 
sistată producția ei, trebuie să fie în
făptuite măsuri de control care să cre
eze o garanție sigură fată de un atac 
prin surprindere al unui stat împotri
va altuia.

Este problematic dacă va contesta 
cineva că în cazul izbucnirii unui răz
boi în epoca noastră, în afară de arma 
atomică și arma cu hidrogen, care dis
pun de o forță extrem de distrugătoa
re, ar fi atrase în operațiuni militare 
armate de multe milioane și o canti
tate uriașă de armament clasic, care 
au o importantă hotărîtoare pentru 
desnodămîntul unui mare război. A- 
cest lucru înseamnă că .pregătirea unui 
război este legată inevitabil de nece
sitatea concentrării în anumite puncte 
de mari unități militare cu o mare 
cantitate de armament clasic, de avi
oane, artilerie, tancuri, vase maritime 
militare, etc. Toate acestea pot fi rea
lizate doar prin masarea trupelor la 
marile intersecții de drumuri, în por
turi și aerodromuri, a căror importan
tă nu numai că nu scade, dar crește 
tot mai mult.

Din toate acestea se poate trage 
o concluzie importantă și anume că 
un stat nu poate săvîrși o agresiune 
prin surprindere asupra altui stat — 
în orice caz, făcînd uz de forțe mal 
mult sau mai puțin importante — 
dacă în marile centre de pe terito
riul său von fi stabilite posturi in
ternaționale de control. Asemenea 
posturi ar da posibilitatea de a încu- 
noștiința din. timp asupra unor con
centrări periculoase de trupe și de 
echipament militar pe teritoriul 
u.nui stat sau al altuia. Trebuie sub
liniat că nu au fost formulate nici 
un fel de argumente convingătoare 
împotriva propunerilor noastre cu 
privire la organizarea sus-menționa- 
telor posturi de control ca un mijloc 
eficace de control, ce se poate aplica 
în legătură cu dezarmarea.

EXISTA
O BAZA CORESPUNZĂTOARE 

PENTRU 
REALIZAREA UNUI ACORD

S-ar părea că după prezentarea de 
către guvernul sovietic a propunerii 
din 10 mai a apăr-ut o bază corespun
zătoare pentru realizarea unui acbrd 
între noi, întrucît, după cum am sub
liniat, într-o serie de probleme im
portante am și realizat în fond un 
acord. Dar, după cum a reieșit în 
cursul lucrărilor de la New York ale 
subcomitetului pentrq dezarmare, în 
această privință nu s-au realizat pro
grese. Mai mult, potrivit declarațiilor 
făcute de reprezentantul S.U.A. în sus
menționatul subcomitet, precum și po
trivit declarațiilor altor membri ai 
subcomitetului, s-a constatat chiar un 
oarecare regres. Totodată putem con
stata că propunerea U.R.S.S. din 10 
mai nu a fost respinsă de nimeni. De 
la prezentarea ei a trecut jumătate de 
an dar carul nu s-a mișcat de loc.

Se părea că se va putea constata 
fără echivoc un acord în problema ni
velurilor forțelor armate și în proble
ma succesiunii în care trebuie să fie 
aplicate măsurile pentru interzicerea 
armei atomice. Acest lucru ar înlesni 
examinarea mai departe -a problemei 
dezarmării. Nu știm însă din ce mo
tive, acordul realizat în sus-menționa- 
■țele probleme a început să fie pus la 
îndoială. In ceea ce-1 privește, repre
zentantul Statelor Unite el a pus la 
îndoială însăși posibilitatea obținerii 
în prezent a unor rezultate .pozitive în 
ceea ce privește reducerea armamente
lor și interzicerea armei atomice.

In prezent se fac referiri mai ales 
la dificultățile tehnice care nu ar per
mite să se stabilească un control e- 
ficace asupra îndeplinirii de către sta
te a obligațiilor privind interzicerea 
armei atomice. Bineînțeles, nu putem să 
nu ținem seama de faptul că în fața 
gîndirii tehnico-științifice stă sarcina 
de a găsi metodele corespunzătoare 
care s-ar putea folosi în interesul unui 
control internațional eficace. Înseamnă 
însă acest lucru că trebuie să renun
țăm să luăm chiar de pe acum măsu
rile corespunzătoare îndreptate spre 
interzicerea armei atomice ? A proceda 
în felul acesta înseamnă a continua 
să mergi pe calea cursei nestăvilite a 
înarmărilor cu consecințele ei pericu
loase pentru popoare.

Poate că în această privință sînt In
teresate anumite cercuri care pun in
teresele lor înguste mai presus de in
teresele vitale ale popoarelor. Presu
pun însă că conferința noastră nu se 
poate situa pe acest punct de vedere 
dacă dorim într-adevăr să punem ca
păt cursei înarmărilor, dacă dorim să 
izbăvim omenirea de primejdia unui 
război atomic.

CONDAMNAREA 
MORAL-POLITICA 

A FOLOSIRII 
ARMEI ATOMICE AR AVEA 

O IMPORTANȚĂ URIAȘA
Nu putem nega că există dificultăți 

tehnice în stabilirea controlului asupra 
respectării obligațiilor statelor privind 
interzicerea armei atomice și că este 
nevoie de timp pentru studierea și gă
sirea mijloacelor tehnice corespunză
toare. Dar tocmai de aceea, în condi
țiile actuale ar avea o importanță 
uriașă condamnarea moral-politică a 
folosirii armei atomice. Nu se poate să 
nu se țină seama de această condam
nare a armei atomice. Condamnai ea 
folosirii armei atomice ar fi un pas 
important spre interzicerea completă 
a armei atomice și spre încheierea a- 
cordului international corespunzător. 
Nu trebuie să subapreciem însemnăta
tea unui astfel de act important pen-

Ședința a fost prezidată de H. MAC
MILLAN. Primul a luat cuvîntul 
V. M. MOLOTOV care a făcut o de
clarație în problema în discuție.

Molotov
tru întărirea încrederii între state, 
pentru liberarea popoarelor de teama 
unui atac atomic.

Este indicat să reamintim că în 
cursul celui de al doilea război mon
dial nici un stat nu a îndrăznit să 
încalce un acord internațional analog, 
realizat în 1925, cu privire la interzi
cerea armelor, biologice și chimice. 
Acest fapt, el însuși, dovedește multe. 
El este un răspuns bun pentru pesi
miștii care încearcă să nege impor
tanța condamnării moral-politice a ar
mei atomice.

Tinzînd spre un acord în problema 
interzicerii armei atomice, și în felul 
acesta spre rezolvarea problemei de
zarmării în ansamblu, guvernul sovie
tic a prezentat o noua propunere la 
conferința șefilor- guvernelor. El a 
propus ca cele patru puteri să-și ia 
angajamentul de a nu folosi primele 
arma atomică și cu hidrogen împo
triva nici unei țări si să cheme toate 
celelalte state să adere la o declara
ție corespunzătoare.

Dacă am cădea de acord în această 
problemă la actuala conferință, con
ferința, fie chiar și din acest motiv, 
ar intra în istorie ca o etapă impor
tantă în lupta popoarelor pentru pace 
și o adevărată securitate.

Uneori se spune că rezolvarea pro
blemei dezarmării trebuie începută cu 
rezolvarea problemei stabilirii contro
lului. Această propunere se reduce în 
fond la a spune ca noi să ne îndelet
nicim cu discuții fără sfîrșit asupra 
detaliilor controlului, în timp ce cursa 
înanmărilor 6ă continue și să se ac
centueze și mai mult, iar primejdia 
războiului atomic să continue să pla
neze asupra popoarelor.

De fapt, această propunere este o 
încercare de a înlocui rezolvarea sar
cinii încetării cursei înarmărilor cu 
raționamente în legătură cu fel de fel 
de greutăți în calea instituirii contro
lului, ceea ce nu ar face decît să dea 
mînă liberă acelora care sînt intere
sați în creșterea armamentelor și co
menzilor militare și acelora care tind 
să folosească în scopurile lor primej
dia războiului atomic.

Dar poate corespunde oare acest lu
cru cerințelor, legitime ale popoarelor 
de a se pune capăt cursei înarmărilor, 
de a se înlătura primejdia războiului 
atomic? Firește că nu. Acest lucru nu 
ar corespunde cerințelor și scopuri
lor slăbirii încordării internaționale.

PROPUNEREA PREȘEDINTE
LUI EISENHOWER 

TREBUIE EXAMINATA 
IN LEGĂTURĂ 
INDISOLUBILĂ

CU REZOLVAREA SARCINII 
REDUCERII ARMAMENTE

LOR ȘI INTERZICERII 
ARMEI ATOMICE

La conferința șefilor guvernelor, 
președintele Eisenhower a prezentat 
propunerea sa cu privire la luarea de 
fotografii din avion, și la schimbul de 
informații militare între U.R.S.S. și 
S.U.A.

Nu punem la îndoială faptul că, 
prezentîndu-și propunerea, președin
tele Eisenhower a fost călăuzit de in
tenții bune. Acest lucru reiese din de
clarațiile pe care le-a făcut la confe
rința de la Geneva. Așa a și apreciat 
guvernul sovietic propunerea președin
telui Eisenhower în cunoscuta scri
soare a președintelui Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S., N. A. Bulganin.

Atitudinea noastră față de această 
propunere depinde de măsura în care 
corespunde încetării cursei înarmări
lor, de contribuția pe care adoptarea 
acestei propuneri o va aduce sau nu 
la reducerea armamentelor și la mic
șorarea primejdiei războiului atomic. 
Dacă privim adevărul în față trebuie 
să recunoaștem că ea nu corespunde 
acestor scopuri.

Propunerea cu privire la luarea de 
fotografii din avion și la schimbul de 
informații militare este ruiptă de pro
blema încetării cursei înarmărilor și 
de fapt nu este legală de această sar
cină. In felul acesta, ea nu micșorea
ză primejdia unui nou război și nu 
eliberează popoarele de greaua povară 
fiscală care apasă pe umerii lor ca 
urmare a cursei înarmărilor.

întrucît ea se referă la Uniunea 
Sovietică și la Statele Unite ale Ame- 
ricii și la teritoriile acestor două state, 
ea nu corespunde nici scopurilor pre- 
întîmpinării unui atac al unui stat îm
potriva altuia, ceea ce reiese fie chiar 
și din faptul că la grupările militare 
participă împreună cu Statele Unite,. 
Marea Britanie, Franța, Germania oc
cidentală, Italia, Turcia și o serie de 
alte țări, fără a mai vorbi de existen
ta a numeroase baze militare ameri
cane pe teritorii străine. Această pro
punere nu prevede extinderea fotogra
fierilor din avion și a schimburilor de 
informații militare asupra acelor state 
în care au fost create baze militare 
americane și care sînt legate de Sta
tele Unite prin obligații militare în 
baza unor tratate și acorduri a căror 
orientare este binecunoscută. Trebuie 
să ținem de asemenea seama de faptul 
că însăși existenta acestor baze sub
minează securitatea, dacă este vorba 
de o securitate reală și nu de afirmații 
declarative.

Să admitem că am accepta uriașele 
cheltuieli materiale noi care ar fi ne
cesare pentru luarea de fotografii din 
avion. Este doar limpede pentru ori
cine că fotografierea din avion a tu
turor acestor teritorii ar necesita o 
cantitate uriașă de mijloace tehnice, 
avioane, combustibil, etc. Totodată, fo
tografierile din avion ar trebui să se 
facă mereu, întrucît, cu timpul, în 
unele țări situația nu ar putea rămîne 
neschimbată.

întrucît sus-menționata propunere a- 
rnericană este ruptă de sarcinile înce
tării cursei înarmărilor, toate acestea 
s-ar face în condițiile sporirii nestă

vilite a înarmărilor și acumulării de 
stocuri de arme atomice, în condițiile 
existenței de grupări militare și ale 
lărgirii lor continue, precum și în con
dițiile existentei a unui mare număr 
de baze militare pe teritorii străine 
îndreptate împotriva Uniunii Sovie
tice, și nu numai împotriva Uniunii 
Sovietice.

Nu este oare limpede că în aceste 
condiții aplicarea propunerilor cu pri
vire la luarea de fotografii din avion 
și la schimbul de informații militare 
nu numai că nu ar duce la întărirea 
încrederii între state, dar dimpotrivă, 
ar accentua neîncrederea reciprocă ? 
In locul destinderii încordării interna
ționale, noi am obține accentuarea în
cordării între state.

Această propunere a S.U.A. nu fe
rește statele de surpriza unui atac, 
întrucît ea nu prevede, spre deosebi
re de propunerea U.R.S.S., crearea de 
posturi de control (în porturi, la no
duri feroviare, pe aeroporturi), care, 
fiind o parte integrantă a programu
lui general de dezarmare, oferă o anu
mită garanție împotriva unui atac 
prin surprindere.

BUNELE INTENȚII 
TREBUIE SA FIE ÎNSOȚITE 

DE MĂSURI CONCRETE 
IN VEDEREA DEZARMĂRII

In felul acesta, propunerea cu privi
re la luarea de fotografii din avion și 
la schimbul de informații militare nu 
numai că nu ar elibera popoarele de 
teama unui atac prin surprindere al 
unui stat împotriva altuia, ci, dimpo
trivă, ar accentua această teamă pen
tru că fiecare din părți care ar acorda 
informații despre forțele ei armate și 
ar permite celeilalte părți să fotogra
fieze teritoriul ei s-ar afla în perma
nență în primejdie ca cealaltă parte, 
care ar dispune de informația cores
punzătoare, să o poată folosi pentru 
un atac prin surprindere, pentru o a- 
gresiune. Și cu toate bunele intenții 
ale președintelui Eisenhower, aplica
rea măsurilor propuse de el, dacă ele 
nu vor fi legate de încetarea cursei 
înarmărilor și de interzicerea armei 
atomice, pot fi folosite de acele 
cercuri militare care nu numai că nu 
sînt interesate în micșorarea încor
dării internaționale și întărirea în
crederii între state, dar, dimpotrivă, 
urzesc planuri care nu au nimic co
mun cu menținerea păcii.

înseamnă oare acest lucru că avem 
în orice condiții o atitudine negativă 
față de propunerea președintelui Eisen
hower? Nu, nu înseamnă. Am putea 
privi altfel această propunere dacă 
măsurile propuse de el ar fi examina-

★
Vorbitorul următor a fost J. F. DUL

LES.
Arătînd că șefii guvernelor nu i-au 

însărcinat pe miniștri să ducă trata
tive asupra amănuntelor propunerilor 
privitoare la dezarmare, Dulles a tre
cut pe scurt în revistă activitatea sub
comitetului Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare.

Acum, a continuat J. F. Dulles, 
vreau să trec la examinarea planului 
președintelui Eisenhower, ceea ce coin
cide cu partea a doua din directive. 
Cînd președintele a prezentat aici, la 
21 iulie, propunerea sa,^ scopurile sale 
erau clare: el a vrut să creeze condi
ții care ne-ar ajuta să obținem succese 
reale în domeniul dezarmării. Aceste 
succese vor depinde în mare măsură 
de restabilirea încrederii față de in
tențiile pașnice ale marilor puteri. 
După cum a declarat la sesiu
nea din toamnă a Adunării Generale 
a O.N.U., o experiență îndelungată a- 
rată că atunci cînd există neîncredere 
și cînd se pare că armamentele sînt 
necesare, limitarea armamentelor este 
aproape irealizabilă. Limitarea arma
mentelor are un sens atunci cînd este 
risipită teama și cînd armele par mai 
puțin necesare. Propunerea cu privire 
la un schimb de informații militare și 
la fotografierea din avion trebuie să 
creeze posibilități reale de succes în 
domeniul reducerii armamentelor. Mari 
agresiuni sînt mai puțirf probabile 
dacă agresorul nu are posibilitatea să 
aștepte un mare succes. Dar pregătirea 
unor astfel de mari agresiuni nu poate 
fi ascunsă fotografierii din avion. Noi 
nu spunem prin aceasta că o asemenea 
inspecție din aer poate stabili totul și 
că ea este un instrument ideal de ins
pecție. Introducerea inspecției ar putea 
însă preîntîmpina un atac prin sur
prindere. In afară de aceasta, institu
irea posturilor pe care le propune Uni
unea Sovietică și cu care președintele 
Eisenhower s-a declarat de acord, în 
scrisoarea sa, nu ar face decît să în
tărească aceste măsuri preventive.

Luarea de fotografii din avion, 
după cum a spus președintele Eisen
hower, nu ar rezolva toate proble
mele; ea nu ar fi un remediu împotri
va tuturor relelor în domeniul dezar
mării. Activitatea nu s-ar opri la a- 
ceasta. Acestea ar fi doar un prim 
pas, începutul sfîrșitului perioadei 
cursei înarmărilor și începutul perioa
dei controlului asupra armamentelor.

Am ascultat cu interes cuvîntarea 
rostită de șeful delegației sovietice în 
această privință, a spus în continuare 
J. F. Dulles. Desigur că va trebui să 
studiem mai amănunțit cuvîntarea sa, 
însă prima mea impresie este că Uni
unea Sovietică nu este de acord cu 
propunerile președintelui Eisenhower 
ca un pas inițial, dar ea acceptă ideea 
luării de fotografii din avion ca un 
pas ulterior.

Faptul că în prezent S.U.A. nu de
zarmează în mod unilateral, a decla
rat Dulles, nu înseamnă de loc că 
S.U.A. devin un stat militarist. Aceas
ta înseamnă — a spus el — că noi 
nu uităm învățămintele istoriei. De a- 
ceea rămînem puternici atît tim.p cît 
Uniunea Sovietică nu va ajuta să se 
stabilească încrederea și nu se va ală
tura măsurilor care fac posibilă dezar
marea. Dacă Uniunea Sovietică își va 
da însă asentimentul la crearea unor 
asemenea condiții, nu există temeiuri 
de îndoieli în privința poziției S.U.A. 
Dimpotrivă, guvernul nostru va con
tinua ca și mai înainte să urmărească 
ca prim țel principal realizarea unui 
sistem atotcuprinzător de reducere a 
armamentelor în condițiile unei ins
pecții și unui control eficace.

Pot oare guvernele noastre să ia 

te în legătură indisolubilă cu rezolva
rea sarcinii reducerii armamentelor și 
interzicerii armei atomice. In aceste 
condiții, Uniunea Sovietică este gata 
să privească în mod favorabil sus
menționata propunere, avînd în vedere 
că problema luării de fotografii din 
avion, ca una din formele de control, 
va fi examinată în legătură cu stabi
lirea controlului asupra îndeplinirii 
acordului international corespunzător, 
în etapa finală a înfăptuirii măsurilor 
pentru reducerea armamentelor și in
terzicerea armei atomice.

PLANUL REDUCERII 
CHELTUIELILOR MILITARE 

PREZENTAT DE FRANȚA 
TREBUIE PRIVIT POZITIV
Guvernul sovietic a avut deja po

sibilitatea să se pronunțe în legătură 
cu propunerea prezentată de primul 
ministru al Franței, domnul Faure, la 
conferința șefilor guvernelor, privind 
reducerea cheltuielilor militare ale sta
telor. Această propunere, dacă este 
examinată în legătură cu sarcina în
cetării cursei înarmărilor, trebuie pri
vită pozitiv.

După părerea noastră, consideren
tele exprimate la conferința șefilor gu
vernelor de primul ministru al Marii 
Britanii, domnul Eden, merită de ase
menea un studiu atent Se știe că 
domnul Eden a propus atunci să se 
înfăptuiască într-o anumită regiune a 
Europei unele măsuri care ar putea fi 
aplicate în legătură cu rezolvarea sar
cinilor dezarmării.

Delegația sovietică speră că în 
cursul examinării problemei dezar
mării, ceilalți participanți la conferin
ță își vor exprima atitudinea față de 
considerentele expuse de delegația so
vietică și că cu totii vom fi călăuziți 
de aceeași tendință — de a înlesni 
posibilitatea realizării acordului nece
sar între noi.

Noi considerăm Că actuala confe
rință ar aduce o contribuție importan
tă la rezolvarea problemei dezarmării 
dacă noi am consemna acordul pe 
care de fapt l-am realizat în unele 
probleme importante si ne-am pronun
ța limpede pentru necesitatea de a 
continua examinarea problemelor asu
pra cărora nu am ajuns încă la vederi 
comune.

In încheiere, permiteți-mî să prezint 
spre examinare conferinței propunerea 
guvernului sovietic, formulată în con
formitate cu considerentele pe care 
le-am exprimat.

V. M. Molotov a prezentat apoi pro
punerea delegației U.R.S.S. în proble
ma dezarmării, propunere care a fost 
publicată în ziarul nostru de ieri.
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noi măsuri în acest domeniu ? — a în
trebat Dulles. După părerea noas
tră, tratativele cu privire la dezarma
re trebuie să continue mai departe în 
subcomitetul Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare.

Va sosi timpul cînd șî alte țări vor 
participa la aceste lucrări. Noi, mi
niștrii Afacerilor Externe, ne putem 
aduce contribuția la succesul acestor 
tratative îmbunătățind atmosfera în 
care se desfășoară ele. După cum am 
mal spus, adoptarea propunerilor pre
ședintelui Eisenhower ar servi aces
tui scop.

Cele patru guverne, a spus Dulles 
în continuare, vor putea contribui și 
pe altă cale la obținerea unor rezul
tate practice. Lucrările subcomitetului 
trebuie să ducă la o adevărată re
ducere a armamentelor și ele pot 
duce la aceasta și pot îmbunătăți 
perspectivele numai dacă se vor des
fășura tratative serioase. Succesul în 
domeniul dezarmării va depinde de 
crearea unei inspecții și a unui con
trol eficace.

Toți membrii subcomitetului Comi
siei O.N.U. pentru dezarmare, a spus 
J. F. Dulles, au căzut de acord că 
inspecția și controlul constituie pro
blema centrală a dezarmării. Astfel, 
primul ministru Bulganin a 6pus la 
4 august 1955, în Sovietul Suprem al 
U.R.S.S., că după cum a subliniat pe 
bună dreptate președintele Eisenho
wer, „fiecare plan de dezarmare se 
reduce la problema controlului și ins
pecției". Inspecția este o chestiune 
serioasă și trebuie să găsim în a- 
ceastă chestiune hotărîri satisfăcătoare 
pentru toți.

Este posibil să găsim măsuri efica
ce pentru a controla în viitor pro
ducția materialelor destinate produc
ției de arme nucleare, inclusiv pro
dusele secundare. Este posibil ca 
noua agenție internațională pentru e- 
nergia atomică care va fi înființată 
în curînd în urma hotărîrii Adunării 
Generale a O.N.U., să poată contri
bui la controlul în acest domeniu. 
Aceasta este o necesitate imperioasă. 
Și dacă s-ar putea cădea de acord 
în această chestiune, aceasta ar servi 
intereselor tuturor țărilor lumii, ne-ar 
ajuta să înaintăm spre telul nostru 
— o pace echitabilă și trainică. Dacă 
am întreprinde eforturile corespunză
toare, s-ar putea spera să se încheie 
un acord rezonabil cu privire la in
formarea asupra armamentelor, la re
ducerea lor și la folosirea energiei a- 
tomice în scopuri pașnice, pentru ri
dicarea bunăstării popoarelor. Numai 
dacă vom întreprinde eforturi reale, 
dacă ne vom abține de la orice încer
cări de propagandă și vom manifesta 
intenții pașnice reale, vom elabora 
metode de inspecție și control.

După J. F. Dulles a luat cuvîntul 
A. PINAY. Directivele noastre, a spus 
el ne însărcinează să ne informăm 
asupra lucrărilor subcomitetului Co
misiei O.N.U. pentru dezarmare, să 
ținem seama, de punctele de vedere 
și propunerile care au fost formulate 
de șefii guvernelor în timpul confe
rinței de la Geneva din iulie și să 
examinăm dacă cele patru guverne 
ale noastre pot lua alte măsuri în 
domeniul dezarmării. Subcomitetul 
merită recunoștința noastră chiar nu
mai pentru faptul că a analizat și 
precizat numeroasele propuneri care 
i-au fost prezentate în legătură cu 
conferința celor patru șefi de gu
verne, afară de propunerile aflate 
deja la dispoziția lui.

Nici raportul subcomitetului, nici 
schimbul de păreri care a avut loc. a 
continuat A. Pinay, nu au confirmat 
convingerea că va fi greu să reali

zăm un 'suooes în problema de care 
ne ocupăm. Nu ne puitem imagina 
dezarmarea fără un control eficace.

Înfăptuirea programului de dezar
mare, a continuat A. Pinay, presu
pune stabilirea încrederii în relațiile 
internaționale. Acest fapt a fost re
cunoscut de puterile 'occidentale ca și 
de Uniunea Sovietică. încordarea nu 
va fi înlăturată și securitatea nu va 
fi asigurată dacă nu vom începe cu 
înlăturarea cauzelor încordării și lip
sei de securitate, între care principala 
cauză este existența unei Germanii 
divizate. Trebuie să recunoaștem, a 
spus în continuare A. Pinay, că în 
prezent nu sîntem în stare să apli
căm un plan general de dezarmare. 
Să încercăm deci să ajungem ța un 
aoord privitor la unele măsuri preli
minare, a căror aplicare nu ar pro
voca dificultăți. Am în vedere mă
suri care în prezent au importanță 
pentru stabilirea securității interna
ționale.

A. Pinay a spus că deși V. M. Mo
lotov a criticat-o el are în vedere în
deosebi, propunerea președintelui Ei- 
srohower privitoare la schimbul de 
informații militare și luarea de foto
grafii din avion, precuim și propu
nerea mareșalului Bulganin privitoare 
la instituirea de posturi de control 
în punctele cheie. Aceste două propu
neri, a spuis el, îmi par foarte apro
piate.

Am fost surprins, a spus A. Pinay, 
de extraordinara coincidentă a idei
lor celor doi oameni de stat a căror 
competență și experiență în domeniul 
politic și militar sînt aproape fără 
egal. Președintele Statelor Unite ale 
Americii și președintele Consiliului 
de Miniștri al Uniunii Sovietice au 
pus accentul aproape în același timp 
pe aceeași ideie și de aceea ea este 
obligatorie pentru noi.

A. Pinay a spus în continuare că, 
pe de altă parte, el are în vedere 
propunerile prezentate de E. Faure Ia 
22 iulie la'conferința șefilor guverne
lor. El a propus printre altele să se 
asigure o largă publicitate informa
țiilor privitoare Ia cheltuielile și bu
getele militare, să se analizeze, să se 
interpreteze și să se compare, pe baza 
unui plan general documentele referi
toare la buget care vor fi prezentate. 
Ar fi de asemenea utiil ca în actuala 
etapă preliminară să se studieze prac
tic și concret problemele inspecției și 
controlului așa cum a propus primul 
ministru al Angliei la 21 iulie la con
ferința șefiilor guvernelor.

Apoi a făcut o declarație H. MAC 
MILLAN.

In perioada care a trecut de Ia pre
zentarea de către guvernul șoviet'ca 
propunerilor din 10 mal, a spus Mac
Millan, noi ne-am apropiat unul de 
altul în ce privește momentele fun
damentale ale planului de dezarmare 
în sensul țelului nostru principal. 
Dar toate propunerile puterilor occi
dentale privitoare la dezarmare, atît 
în domeniul armamentelor clasice cit 
și în domeniul armelor nucleare, au 
fost prezentate avînd în vedere că 
se va realiza un acord cu privire la 
un sistem de inspecție și control in
ternațional. Tocmai aici s-a împot
molit discutarea problemei. După 
cum a declarat H. MacMillan, aceasta 
s-a întîmplat în primul rînd pentru 
că propunerile sovietice se referă la 
un sistem de control absolut insufi
cient, iar în al doilea rînd din cauza 
dificultății exercitării unui control a- 
supra armelor și materiilor prime nu
cleare.

In propunerile sovietice din 10 mai, 
a continuat el, se subliniază nu odată 
că premisa dezarmării trebuie să fie. 
Încrederea. Guvernul mau este de a- ’
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GENEVA II (Agerpres)'. — Cores

pondentul special al agenției TASS 
transmite : După cum s-a mal anun
țat, la ședința din 10 noiembrie a 
conferinței miniștrilor Afacerilor Ex
terne ai celor patru puteri, H. Mac 
Millan a prezentat în numele delega
țiilor Franței, S.U.A. și Angliei urmă
torul proiect de „Declarație a celor 
patru puteri în problema dezarmării''.

Cei patru miniștri ai Afacerilor 
Externe

1. — constată că reprezentanții lor 
în subcomitetul Comisiei Organizației 
Națiunilor Unite pentru dezarmare, 
în eforturile lor de a obține crearea 
unui sistem satisfăcător de dezarma
re, au urmat directiva dată de șefii ce
lor patru guverne la Geneva la 27 
iulie 1955;

2. — iau act de activitatea desfă
șurată de subcomitet în spiritul con
ferinței șefilor guvernelor în ședin
țele ținute la New York între 29 au
gust și 7 octombrie 1955 și mulțumesc 
subcomitetului pentru eforturile în
treprinse ;

3. — declară că sînt de acord:
a) să renunțe la folosirea armei 

nucleare și a tuturor celorlalte tipuri 
de arme, sub orice formă, incompati
bilă cu Carta Organizației Națiunilor 
Unite;

b) că este necesar să se obțină li
mitarea și reducerea armamentelor și 
forțelor armate;

c) că este necesar să se folosească 
resursele materiale care ar fi elibe
rate ca rezultat al realizării unui a- 
cord în domeniul dezarmării, pentru 
dezvoltarea economică pașnică a po
poarelor, ridicarea bunăstării lor și 
ajutorarea țărilor mai puțin dezvol
tate;

d) că un sistem eficient de Inspec
ție și control constituie baza oricărui 
program de dezarmare, și de aceea 
au căzut de acord că este necesară 
crearea unui organ răspunzător pen
tru inspecția și controlul asupra mă
surilor de dezarmare hotărîte de co
mun acord, cu condiția să existe ga
ranții efective;

e) că există posibilități ce scapă 
controlului internațional, de a ocoli 
acest control și de a organiza o pro
ducție secretă de arme atomice și cu 
hidrogen, chiar dacă există, un acord 
formal asupra controlului internatio
nal;

f) că este necesar să se continue 
în fiecare țară cercetările științifice, 
cu consultările corespunzătoare între 
guverne, pentru căutarea metodelor 

cord eu acest punct de vedere. Proprii 
nerile sovietice cuprind chiar o enu
merare a unor probleme concrete, in
clusiv problema germană și proble
ma Extremului Orient a căror rezol
vare ar contribui la crearea condiții
lor necesare încrederii. Un fapt re
gretabil dar inevitabil este că aceste 
probleme nu sînt încă rezolvate In 
consecință, în prezent nu există încă 
premize depline pentru stabilirea în
crederii.

MacMillan a spus că sarcina con- 
stă în a examina noile măsuri care 
trebuie să fie recomandate pentru ur
mătoarea serie de tratative în Orga
nizația Națiunilor Unite cu privire la 
dezarmare. El a propus să se în
ceapă prin a- recunoaște deschis 
greutățile speciale a'.e rezolvării pro
blemei armei nucleare. Putem con
sidera desigur, a declarat el, că 
scopul nostru final este distrugem a 
generală a armei nucleare. Dar ar fi 
o eroare să se creadă că acest scop 
este realizabil în condițiile actuale.

H. MacMillan a spus în continuare 
că nici guvernul englez și, după cum 
crede el, nici un alt guvern nu va ac
cepta să-și reducă armamentul nu
clear atît timp cit nu va fi sigur că 
toate celelalte state vor proceda la 
fel.

Subliniind că pînă în prezent la 
O.N.U. s-au depus străduințe pentru 
a se realiza un acord atotcuprinză
tor cu privire la dezarmare care să 
se refere la toate tipurile de arma 
din toate țările, MacMillan ai decla
rat că um asemenea acord amplu tre
buie să fie și de acum înainte scopul 
comun. Dar, a spus el, acest acord 
atotcuprinzător'va deveni posibil a- 
tunci cînd se va crea încredere pe 
scară internațională și se vor face 
descoperiri importante în domeniul 
controlului științific. De aceea, a 
spus el, atenția trebuie concentrată în 
primul rînd asupra realizării unui 
au>rd preliminar mai limitat care să 
permită începerea dezarmării. Or, nu 
este ușor să se realizeze un acord 
modest. Cred insă, a spus el, că și 
un acord modest va constitui un pas 
înainte și va permite să se stabi
lească încrederea necesară unor mă
suri mai curajoase. Acest acord pre
liminar trebuie să fie îndreptat mai 
ales, deși nu exclusiv, spre reducerea 
proporțiilor forțelor armate și arma
mentelor clasice precum și asupra 
controlului necesar pentru suprave
gherea acestor măsuri.

Arătînd că există șl o altă premiză 
importantă chiar și pentru un plan 
parțial de dezarmare, și anume întă
rirea încrederii internaționale. Mac 
Millan a declarat că din acest motiv 
el sprijină „propunerea clar văză
toare și curajoasă a lui Eisenhower 
cu privire la schimbul de informații 
militare și fotografierea din avion". 
El a exprimat speranța că guvernul 
sovietic va examina cu mai multă 
bunăvoință această propunere. Pre
ședintele, a continuat MacMillan, a 
propus de fapt contopirea planului 
său _ cu propunerile mareșalului Bul
ganin .privitoare la instituirea postu
rilor de control în punctele cheie pen
tru a preveni un atac prin surprin
dere. Aceasta înseamnă unificarea oe- 
lor două propuneri, ceea ce credem c# 
este foarte util.

In încheiere, H. MacMillan a decla
rat că delegația Angliei va studia 
foarte minuțios propunerea sovietică 
prezentată la 10 noiembrie și că dl. 
Dulles și dl. Pinay vor proceda la 
fel. MacMillan a prezentat spre 
examinare conferinței proiectul de 
declarație al celor patru puteri cu 
privire la dezarmare.
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care ar putea fi găsite ca rezultat al 
dezvoltării cunoștințelor științifice și 
care ar face posibil un sistem eficient 
de inspecție și control asupra mate
rialelor necesare producției armei nu
cleare, ca o parte dintr-un program 
de dezarmare cuprinzînd toate tipurile 
de armament; •

4. — declară că Intenționează să 
continue să încerce să ajungă la o 
înțelegere asupra unui vast program 
de dezarmare care să favorizeze pacea 
și securitatea generală, cu o cheltuire 
minimă de resurse umane și economice 
ale lumii pentru înarmare ;

5. — recunosc că inspecția, contro
lul, limitarea și reducerea armamen
telor se pot obține cel mai bine într-o 
atmosferă lipsită de teamă și suspi
ciuni ;

6. — propun în consecință ca, drept 
contribuție la crearea unei asemenea 
atmosfere și drept măsuri care să 
preceadă un program general de de
zarmare, statele interesate:

(a) să consimtă neîntîrziat să pună 
în aplicare în cel mai scurt timp, în 
scopul preîntîmpinării unui atac prin 
surprindere:

(1) un plan de schimb de Informațit 
militare și de efectuare a inspecției 
aeriene pe baza propunerii președinte
lui Statelor Unite din 21 iulie 1955; 
și

(2) un plan de creare a unor pos
turi de Control în punctele importante 
în conformitate cu propunerile preșe
dintelui Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. din 21 iulie 1955;

(b) să fie de asemenea de acord t
(1) să organizeze un schimb de in

formații referitoare la cheltuielile șî 
bugetele militare și publicarea acestor 
informații în conformitate cu propu
nerile primului ministru al Franței 
din 22 iulie 1955 ; și
„(2) să studieze în ce fel se poate 

căpăta cel mai bine experiența prac
tică în domeniul problemelor legate de 
inspecție și control, potrivit propune
rii primului ministru al Regatului 
Unit din 21 iulie 1955.

7. — vor da instrucțiuni reprezen
tanților lor din Comisia Organizației 
Națiunilor Unite pentru dezarmare să 
propună oa subcomitetul Comisiei să 
fie convocat din nou în cel mai scurt 
timp, pentru a continua să caute o ho
tărîre acceptabilă în problema dezar
mării.

N. R. — Subtitlurile din declarația 
lui V. M. Molotov aparțin redacției.


